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Smernicam razvoja občine Ptuj naj 
sledijo 

konkretni akcijski programi 
Pod vodstvom sekretarja Franca 

T E T I C K O V I C A j e bila v če t r tek , 
22. marca 1973 razširjena seja 
komiteja obč inske konference ZKS 
Ptuj, ki so j i prisostvovali tudi 
sekretarji organizacij ZKS, predstav
niki občinske skupščine in drugih 
družbenopoli t ičnih organizacij . 
Osrednje vprašanje je bila razprava o 
smernicah razvoja občine Ptuj za 
letošnje le to , h kater im je dala 
uvodno tolmačenje članica "komiteja 
Jožica C A R M A N , V .d . načelnika za 
plan in finance ter o predlogu 
proračuna za leto 1973 ki ga je 
podrobneje obrazložil Ivan R A U , 
tajnik SO Ptuj . 

V obširni razpravi so pol i t ično 
ugodno ocenili smernice in konkre t 
no nakazali možnos t i , ki obstajajo v 
ptujski obč in i za hitrejši gospodar
ski razvoj. Navajamo krajši povzetek 
misli iz vsebine posameznih razprav
ljavcev: 

Franc T E T I C K O V I C : Uresniči tev 
smernic razvoja občine mora biti 
zavestna odloči tev vseh družbeno
političnih dejavnikov v občini . 
Nujno j e , da za posamezne 
dejavnosti napravimo konk re tne 
akcijske programe in do loč imo 
nosilce, ki bodo odgovorni za 
izvršitev. Nadalje je obravnaval 
naloge na področ ju kmetijstva, 
njegov razvoj je t reba bolj vključiti v 
krajevno samoupravo, ki jo je t reba 
povezati s proizvodnimi okoliši . 
Omenil, je tudi usposabljanje 
kmetijskih zemljišč v Pesniški 
dolini. Navedel je , da imamo v 
ptujski obč in i 56 dislociranih 
obratov, takih, ki doslej še nimajo 
statusa TOZD, zaposlujejo pa okrog 
1.100 delavcev. Treba je sklicati z 
njimi sestanek, se pogovorit i o 
njihovih pogojih dela in razvojnih 
programih, če j ih sploh imajo. 

Danilo MASTEN je nadaljeval 
razpravo o dislociranih obrat ih in 
predlagal, da bi sklicali sestanek s 
predstavniki obra tov in njihovih 
matičnih podjeti j , skupno s sindika
ti. Pogovoriti bi se morali tudi o 
njihovem 0,75 % prispevku za 
gradnjo bolnišnic. Upoštevajoč za

poslene in njihove družinske člane 
je to nad 2 t isoč ljudi, ki uživajo 
bolnišnične usluge na našem ob
močju, zato je prav, da tudi oni 
prispevajo enako kot drugi delavci v 
občin i . 

Karel 2MAVC je konkre tno 
vprašal, ali smo kadrovsko dovolj 
p ipravl jen i , da homg lahko uresni-
cih program razvoja. Poudaril je , da 
je le od pravilne kadrovske politike 
odvisen naš razvoj in ne morejo 
kadrovati posamezniki na račun 
družbe, Zato je predlagal, da komi te 
josveti posebno sejo izključno 
cadrovskim vprašanjem v občini . 

O ton P O L i C in več nadaljnjih 
razpravljavcev je prav tako omenjalo 
kadrovsko poli t iko v občin i , ker je 
od sposobnih ljudi dejansko odvisno 
vse. Ugotovil je , da smo v 
gospodarskem razvoju obč ine šele 
zaustavih zaostajanje ,za p o p r e č n o 
republiško rastjo in vprašuje, kdaj 
bomo sposobni republiško poprečje 
dohi te t i ali ga celo prehi te t i . Omenil 
je tudi precejšnje kmetijske površine 
v Pesniški , dolini, ki so še 
neizkoriščene, vendar so kredi tni 
pogoji taki , k i j ih nobena kmeti jska 
kul tura ne prenese. V drugih 
državah denar za take namene 
dajejo zastonj , pri nas pa le kredite 
za 6 do največ 8 let. V zvezi z 
obnovo kmeti j pa je menil , da bi 
moral i bolj financirati skupnost i 
kmetij in manj posameznike. 

Branko G O R J U P se je v svoji 
razpravi predvsem zavzel za to , da bi 
moral i prvenstveno vlagati denar v 
tiste investicije, ki bodo odpirale 
nova delovna mesta, s t em bomo 
ljudem dali zaposlitev, krepili 
njihovo k u p n o m o č , kar se bo vidno 
pozna lo tudi v drugih dejavnostih. 
Poudari l je tudi nujnost smelejšega 
povezovanja in združevanja malih 
gospodarskih organizacij. Pri tem ne 
sme biti zavora bojazen za svoj 
„t.rhli" s tolček ali delovno mes to . 
Pri napredku ni tako pomemben 
dinar, kot človek. 

Edo HOJNIK je poročal , da se 
družbenopol i t i čne organizacije in 
samoupravni organi Tovarne avto-
opreme, podjetja „Sigma" in proiz
vodnega podjetja „01ga Meglic" že 
dogovarjajo o tesnejšem sodelovanju 
in o možnos t ih integracije v 
združeno podjetje. Pri tem želijo 
več podpore s strani obč insk ih 
organov. 

Maks J A B L O C N I K je k r i t i čno 
ocenil 6-letno delo komisije za 
integracijo med TGA „Boris K i d r i č " 
Kidričevo, , , I m p o r ' iz Slovenske 
Bistrice in tovarno dušika Ruše, ki 
ostaja le na brezplodnih razpravah. 
Predstavniki vsakega podjetja iščejo 
korist i le zase, ne vidijo pa skupnih 
družbenih korist i . 

V razpravi so sodelovali še ing. 
Jurij Stalcer, Panika Vauda, Jože 
Friedl, Tone Žagar in Jožica 
(!!krman. Vsak je dal svoj prispevek 
k obravnavanemu gradivu. 

Se k ra tek povzetek sklepov, ki jih 
je komi te na svoji razširjeni seji 
sprejel: 

1. Smernice razvoja občine Ptuj 
za leto 1973 so sestavljene 
s t rokovno n a č r t n o in zajemajo vsa 
področ ja dejavnosti v ptujski 
občihi . Po sprejetju smernic v 
občinski skupščini je treba takoj 
izdelati konkre tne akcijske progra
me za vsako področje dejavnosti, 
opredeli t i nosilce, časovne roke in 
odgovorne za uresničitev. 

2. Komite predlaga, da se v 
smernicah in v akcijskih programih 
vključijo in podrobneje opredelijo 
naslednje naloge: 

- razvoj kmetijstva v občini 
zahteva celovit srednjeročni ali 
dolgoročni program, ker obstoječi 

posamični programi kmetijskih de
lovnih organizacij niso dovolj, ni,ti ti 
programi niso znani širši javnost i ; 

- opredelit i najpomembnejše 
naloge v krajevnih skupnostih, ob 
tem zagotoviti vire sredstev za 
zadovoljevanje k ra tkoročn ih in dol
goročnih po t reb občanov, pri tem 
mobihzirat i občane za krajevni 
samoprispevek; 

- konkre tneje opredeht i integra
cijske procese na vseh področj ih 
gospodarske dejavnosti v občmi . 

3. Obširneje začrtat i naloge 
uveljavljanja ustavnih dopolnil v 
organizacijah združenega dela in v 
samoupravnih interesnih skupno
stih. Pri tem gre tudi za vnašanje in 
usklajevanje druge faze ustavnih 
spremeb, ki bolj postavlja v ospredje 
temeljno organizacijo združenega 
dela ko t osnovno cehco ekonomske
ga sistema pri nas. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

Program svečanosti 
ob 70-letnici rojstva dr. Jožeta Potrča 

Na seji komite ja občinske konfe
rence ZKS Ptuj je sekretar F ranc 
T E T I C K O V I C , ki je obenem 
predsednik odbo ra za proslavo 

* 70-letnice rojstva dr. Jožeta Po t rča , 
seznanil javnost z dosedanjim delom 
odbora in prograncm svečanosti , 
posvečenih spominu na našega 
velikega revolucionarja, zdravnika in 
humanis ta , borca za e tn ične vred
note socialistične družbe . 

Dr. Jože Po t rč je bil rojen 
3. aprila 1903 , ker obletnica pride 
letos na delavnik, je odbor sklenil, 
da bo proslava v nedeljo, 8. aprila 
1973. To predvsem zaradi tega, da 
bi omogoč ih č imvečjemu številu 
delavcev in kme tov udeležbo na 
proslavi in na drugih prireditvah, 
povezanih s temi svečanostmi. 

Program svečanosti na dan 8. apri
la 1973 bo obsegal: 

Ob 8.30 uri bo v dvorani 
mestnega kina v Ptuju svečana seja 
splošnega zbora občinske skupščine, 
skupno z obč insko konferenco ZKS 
in z vsemi občinskimi forumi drugih 
družbenopol i t i čn ih organizacij. O 
delu in pomenu dr. Jožeta Po t rča za 
ptujsko območje bo na tej seji 
spregovoril Franc Tet ičkovič , sekre
tar komite ja ObK ZKS. Na seji bodo 
tudi sprejeli dva odloka in sicer o 
„Potrčevi nagradi" ; gre za denarno 
nagrado, ki jo bo obč ina Ptuj 
podeljevala o b č a n o m , ki bodo imeli 
izjemne zasluge za razvoj obč ine 
Ptuj , v od loku bodo določeni tudi 
pogoji, k d o in zakaj je lahko 
dobi tnik te nagrade. Drugi odlok pa 
se bo nanašal na poimenovanje 
občinskega štipendijskega sklada po 
dr. Jože tu Po t rču , predvsem z 
namenom, da pri dodeljevargu 
štipendij dos ledno uveljavljamo Po-
ti'cevo socialistično nače lo socialne 
pravičnost i . 

Po seji, ob 9.30 uri bo v 
razstavnem paviljonu „Dušana Kve-
d r a " v Ptuju odpr ta razstava 
„Življenje in delo dr. Jožeta Potr
č a " . Na tej svečanosti bo o Po t r ču 
kot zdravniku spregovoril dr. An ton 
Dolenc, predsednik zdravniškega 
društva Slovenije. Bibliografski del 
razstave pripravlja prof. Janko Li-
ška, s t rokovni sodelavec inšt i tuta za 
zgodovino delavskega gibanja v 
Ljubljani. Razstavljena bodo dela, ki 
jih je napisal dr. Po t r č , in članki , ki 
so j ih napisali drugi o njem. 

Življenjepisni del razstave pa pri
pravlja Vida Rojčeva, v kateri bo 
prikazana Potrčeva življenjska pot v 
sliki in besedi. 

Najsvečanejši in najmasovnejši del 
svečanosti pa bo na Des temiku, kjer 
bo okrog 11 . ure odkritje spominske 
plošče na hiši v Vintarovcih, kjer je 
bil rojen dr. Jože Po t rč . Na tej 
svečanosti bo govoril Franc ŠE
TINC, sekretar sekretariata CK 
ZKS. Sledil bo pester kul turni 
program, ki ga pripravlja Temeljna 
kul turna skupnos t Ptuj , Osnovna 
šola Des temik , sodeloval pa bo tudi 
part izanski pevski zbor iz Ljubljane. 

Na svečanosti v Ptuj bodo 
povabljeni vsi nekdanji sodelavci 
dr. Jože ta Po t r ča iz Slovenije in 
Hrvaške ter vsi vidni slovenski 
d ružbenopol i t i čn i delavci, kar daje 
proslavi republiški in zvezni pomen . 
Prav zaradi tega je dolžnost vsakega 
ptujskega o b č a n a , da s svojo 
udeležbo in sodelovanjem prispeva h 
kar najbolj svečani oddolžitvi 
spomina na našega vehkega rojaka, 
komunis ta in človekoljuba dr. Jože
ta Pot rča . 

F . Fi deršek 

do nedelje, 8. aprila 1973 . 
Mlaj bo v torek , 3 . aprila ob 12 .45 . 

Napoved: sedanje delno ob lačno 
in sulio vreme bo vzdržalo še čez 
nedeljo, 1. aprila. V dneh o b mla.ju, 
to je v dasu od 2. do 4 . aprila, 
dobimo izdatnejši dež. Na to b o lepo 
in toplo . 

A L O J Z CESTNIK 



Zadovoljivi rezultati 
ptujskega gospodarstva 

Družbeno ekonomski razvoj p tu j 
ske obč ine je bil v lanskem letu v 
glavnem realiziran, p o n e k o d pa so 
bila planska predvidevanja celo 
m o č n o presežena. Tako je m o č n o 
narasel družbeni proizvod, vrednost 
blagovnega p rome ta i n ' osebni 
dohodk i zaposlenih v družbenem 
sektorju. Negativno pa so vplivale 
m o č n o porasle cene, večji stroški in 
njihova neugodna s t ruktura , Obre
menitev gospodarstva se je v 
primerjavi z letom prej celo 
povečala, težave pa so bili t u d i -
zaradi nelikvidnosti , posebno v 
prvem polletju. 

Realno povečar\je družbenega 
proizvoda v ptujski obč in i je lani 
znašalo 10%. Čeprav se je lani 
zaostajarge ptujskega gospodarstva 
za splošnim razvojem v republiki 
zaustavilo, je nominalni družbeni 
proizvod v obč in i še vedno za več 
kot polovico manjši od republi
škega. Vzrokov za tako stanje je 
več, med najpomembnejšimi pa so 
neizkoriščene razvojne možnos t i v 
pre teklos t i zaradi premajhne podjet
nost i , ekspanzivnosti in ozke misel
nost i , zaprtost , razdrobljenost in 
neustrezna s t ruktura gospodarstva, 
nizka akumulat ivnost , pomanjkanje 
obra tn ih sredstev in premajhen 
priliv kapitala. 

Industri jska proizvodnja se je v 
letu 1972 v primerjavi z letom prej 
povečala za 6 ,3%, brez TGA 
Kidričevo celo nekaj več . Tako> 
povečanje je bilo v okviru predvi
devanj, toda še vedno manjše od 
repubhškega. Najvišjo rast so zabe
ležili v Petovii ( indeks 137) in v 
Tovarni avtoopreme (indeks 126) . V 
TVI Majšperk, v podjetju za 
popravilo železniških voz in še v 
nekater ih manjših obrat ih pa so 
imeli nižjo proizvodnjo ko t leto 
prej . Proizvodnjo je oviralo pred
vsem pomanJkarye reprodukcijskega 
materiala , neredne dobave, pove
čanje cen in nelikvidnost. 

Kmetijska proizvodnja je bila 
manjša kot leta 1 9 7 1 . Zaradi 
e lementarnih neprilik, preobilnega 
dežja in t o č e so bili manjši pridelki 
žit, okopavin , sadja in grozdja. 
Povečala se je količina pridelane 
k rme , k rmnih rastlin, koruze in 
hmelja. S p o m o č j o strokovne službe 
obra ta za kooperacijo Jože Lacko in 
Živinorejsko veterinarskega zavoda 
je bilo lani zastavljeno obsežno delo 
preusmerjanja kmet i j . Odobril i so 
2 ,937 .000 din investicijskih posojil. 
Vendar je ta vsota premala in tako 
je v ptujski obč in i še vedno le malo 
preusmerjenih kmeti j . Kooperan te 
pri posojilih t lači predvsem ne
ugodna odplači lna doba , ki je 
najdaljša do osem let. 

Gradbena dejavnost se je lani sicer 
povečala za 9 %, toda povečanje cen 
gradbenih storitev za 15 % daje 
oceno , da se je realni obseg 
gradbenih del zmanjšal. 

Trgovina je zabeležila poras t 
p rometa za 32 %, kar je o b č u t n o 
nad predvidevanji. Zelo so se 
povečale prodajne površine (samo 
Merkatorjeva blagovnica 3 .800 kv. 
m ) , pa tud i založenost in izbira 
blaga sta bili boljši. Zaradi poman j 
kanja skladišč sta Merkator in 
Merkur v drugi polovici lanskega 
leta začela graditi centralni skla
dišči, ki bosta k o n č a n i letos. 

Nominalni iztržek družbenega 
sektorja gostinstva je bil v primerjavi 
z le tom 1971 večji za 24 %. 
Približno toliko se je poveča l tud i v 
zasebnem gostinstvu. Glede na 
iztržek po vrstah storitev, saj se je 
najbolj povečal od prehrane , no 
čitev in ostalih neblagovnih storitev, 
nastaja pozit ivna ocena o kvalitetnih 
spremembah in premikih v gostin
stvu. 

Tudi tur is t ični p r o m e t je pokaza l 
zadovoljive rezul ta te . Skupno šte
vilo noč i tev v primerjavi z letom 
poprej je večje za 10 %, vendar so 
bile zmogljivosti še vedno precej 
neizkoriščene (le 34 % ) . Zadovoljni 
so bili le v ho te lu Poetovio , m e d t e m 
ko so bile velike zmogljivosti na 
Borlu slabo izkoriščene. 

Obrt in komunalna dejavnost sta 
bili lani zelo živahni. Tako je obr t 
povečala nominalni obseg pos lo
vanja za 24 %•, komunal i pa je 
uspelo moderniz i ra t i 5 2 km ob
činskih cest, uredi t i več stavbnih 
zemljišč in kanalizacijo v nekaj 
ptujskih ulicah. 

Stanovanjska gradnja je bila t ako 
vrednostno kot fizično v pribl ižno 
enakem obsegu kot leto p re j , 
hitrejšo rast na tem področ ju pa 
pr ičakujemo letos, ko se je k 
reševanju te p roblemat ike pris topi lo 
z eno tno družbeno akcijo. 

M. Munda 

Kaj predvideva 
ptujsko gospodarstvo v letu 1973 

Ker bo le to 1973 znač i lno po 
doslednih prizadevanjih za stabiliza
cijo gospodarstva, v obč in i Ptuj 
letos predvidevajo umirjeno gospo
darsko rast, in sicer bi se na^ 
družbeni proizvod povečal za 16 %, 
industrijska proizvodnja za 3,3 %, 
kmeti jska za 4 %, blagovni p rome t 
pa za 20 %. 

Industrija bo s predvideno stopnjo 
rasti 3,3 % m o č n o zaostala za 
republiško, ki načrtuje 8 % poveča
nje. Industri jska proizvodnja je 
m o č n o odvisna od dinamike^proiz-
vodnje v TGA Kidričevo, ker je v 
Kidričevem več ko t polovico 
industrijske proizvodnje v občini 
Ptuj . V TGA za letos predvidevajo 
zmanjšanje za 1,5 % v primerjavi z 
le tom 1972, ker bodo opravili 
pripravljalna dela za rekonstrukcijo 
obratov, z njo pa bodo v naslednjih 
letih m o č n o povečali proizvodnjo. 
Zaradi nizke svetovne • cene alumi
nija bodo zmanjšali izvoz za 60 %, 
kar se bo odražalo v ce lo tnem 
obč inskem izvozu, ki ga bo letos le 
45 % v primerjavi z l e tom prej. V 
tovarni avtoopreme bodo povečali 
proizvodnjo za 25 %, t o pa bodo 
dosegli s povečanjem števila zaposle
nih, z naložbami in z večjo 
produkt ivnost jo dela. Opekarna bo 
z uvedbo avtomat ičnega t ranspor ta 
povečala obseg proizvodnje za 35 %, 
Petovia pa za 17 %. 

Ce bodo zadovoljivi vremenski 
pogoji, bodo v kmetijski proizvodnji 
dosegli znatno boljše rezultate k o t 
lani. Te bodo dosegli zaradi 
investicijskih vlaganj v preteklih 
letih in nekaj tudi letos ter zaradi 
boljše tehnologije. Perutnina načr
tuje zna tno povečanje kooperacijske 
jroizvodnje piščancev, obrat za 
cooperacijo Jože Lacko in Kmetij
ska zadruga Lovrenc na Dravskem 
polju pa nameravata z l i milijoni 
investicijskih sredstev preusmeri t i 
približno 150 kmet i j . 

Gradbeniki bodo ob povečani 
vrednosti gradbenih del za 10 %, 
dosegli realni obseg, ki bo nekol iko 
nii^i od lanskega, pričakujejo pa 
nadaljnje povečanje deleža stano
vanjske gradnje. V odvisnosti od 
stabilizacijskih ukrepov se bo gibal 
tudi blagovni p romet v občin i . 
Trgovci predvidevajo rast 2 0 %, ki 
ima osnovo predvsem v dosedaj 
zgrajenih zmogljivostih, v siljenju 
prodajnih in skladiščnih površin ter 
VI večji poslovnosti delovnih organi
zacij. 

Trgovino in gostinstvo čaka v tem 
letu velika naloga, urediti program 
turističnega kompleksa ob novi 
avtocesti v Podlehniku in tudi že 
začet i z deli. Podjetje Haloški biser 
namerava letos začet i z gradnjo 
gostinsko-turist ičnega objekta ob 
avtocesti, kjer bo okrog 4 0 ležišč. 
Ta ležišča ter preurejen in sodobno 
opremljen grad Bori bodo ptu
jskemu gospodarstvu prinesli nove 
možnost i za hitrejši razvoj tur izma. 

M. Muhda 

Aktualno o ceni živine 
Na trgu z živino je v zadnjem času 

prava zmeda. Uradni list štev. 14 je 
odloč i l oblikovanje cen svežemu 
mesu in mesnat im praš ičem. Neka
tere delovne organizacije so določi la 
uradnega lista razumele n a p a č n o , 
češ da so s tem določene tudi 
o d k u p n e cene živine, kar pa ne drži . 
Cene živini se še vedno formirajo 
p ros to . 

Celo tno p rob lemat iko ob formira
nju cen živine in mesa je obravnaval 
tud i svet kooperan tov obra ta Jeru
zalem Ormož . Ugotovili so, da se 
cene živini glede na omenjeni uradni 
list ne morejo spremeniti . Vsako 
odstopanje od doseženih cen bi v 
naši živinoreji naredilo p o n o v n o 
veliko zmedo in zarezalo globoke 
brazde , ki bi jih čuti l i nekaj let. 
Podoben pr imer smo imeli že leta 
1968. Svet kooperan tov je sprejel 
sklep, da se bodo na pod roč ju 
obč ine O r m o ž obdržale nespreme
njene cene. Komercialna služba 
obrata Jeruzalem pa je zado lžena ' 
prodajo usmeri t i t ako , da bo spreje
ta odkupna poli t ika mogoča . 

Do nadaljnjega bodo na o r m o 
škem področ ju naslednje o d k u p n e 
cene: 

- mlado p i tano govedo I. vrste, 
težko do 5 0 0 kg s klavnostjo 5 8 % 
bo odkupovano po ceni 15,50 za kg; 

- mlado p i tano govedo I. vrste, 
težko do 5 0 0 kg s klavnostjo 5 6 % 
- 15,00 din za kg; 

- mlado p i tano govedo II . vrste, 
težko do 5 0 0 kg s klavnostjo 5 4 % 
- 14,50 za kg; 

- teleta za klanje do 150 kg -
16,00 do 18,00 din za kg; 

- teleta za nadaljnjo rejo do teže 
130 kg - moška 25 ,0 , ženska 
21 ,00 din za kg; 

- mas tn i prašiči švedske pasme v 
predpisanih težah - 12,00 d in za 
kg; 

- ostali mas tn i prašiči v predpisa
nih težah - 11,70 za kg; 

- drugi praš ič i ( tud i mas tn i i td.) 
- 10 ,50 za kg. 

Navedene cene b o d o veljale do 
uveljavitve republiškega sporazuma 
o proizvodnji in p r o m e t u z živino, 
ki ga pripravlja republiška gospodar
ska zbornica. Pri oblikovanju tega 
sporazuma sodelujejo vse kmetjjske 
in predelovalne delovne organizacije 
s področ ja naše republike, S spora
zumom bi radi dosegli trdnejšo in 
predvsem stalnejšo ceno , ki b o 
temeljila na kalkulativnih postavkah 
hrane in drugih dejavnikov, ki 
vplivajo na obukovanje cene. Mora
mo povedat i , da se b o d o te cene 
gibale zelo bUzu prej navedenim, 
niso pa še d o k o n č n o do ločene . 

Po republiškem sporazumu se 
predvideva tudi formiranje sklada za 
premiranje plemenskih telic in pi ta-
nega goveda. Ta sklad bi se naj po 
predlogih formiral od prodanih 
količin mesa: od govejega 0,40 din , 
telečjega 0,40 din in od svinjskega 
0,20 din p o kg. Tudi od uvoženega 
mesa bo šlo v ta sklad 0,20 din od 
kg. Tudi iz republiških sredstev bo v 
ta sklad namenjenih 1,5 stare 
milijarde. 

Ko b o d o končan i regionalni p o 
sveti v SR Sloveniji, b o gospodarska 
zbornica na osnovi razprav m e d 
proizvajalci pristopila h korek tu r i 
r ^ u b U š k e g a dogovora. D o k o n č n o 
stališče o odkupnih cenah živine bo 
zavzeto na republiškem zboru p ro 
izvajalcev in predelovalne industri je, 
ki bo predvidoma še v prvi polovici 
letošnjega leta. 

Prepričani smo lahko, da b o na 
pod roč ju cen v živinoreji prišlo do 
poli t ike čvrstih cen, saj bi vsako 
nižanje odkupne cene pr i proizvajal
cih pomeni lo velik ko rak nazaj ter 
tako še povečalo pomanjkanje mesa 
na našem trgu. 

S M E R N I C A M R A Z V O J A 

O B C I N E P T U J 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

4. Komite bo skupno z obč insk im 
svetom ZSS sklical posvet s 
predstavniki dislociranih obra tov v 
ptujski občini in njihovih mat ičn ih 
podjetij glede razvojnih programov, 
uveljavljanja ustavnih dopolni l in 
podpisa samoupravnega sporazuma 
o prispevku za gradnjo bolnišnic. 

5. Zahtevati programe razvoja od 
vseh delovnih organizacij v ptujski 
občini . 

6. Komite bo na eni od prihodnjih 
sej obravnaval celovito kadrovsko 
problemat iko v ptujski obč in i . 
Gradivo pripravi kadrovska komisija 
pri komite ju in druge s t rokovne 
službe v občini . 

7. Glede, sodelovanja in povezova
nja kmetijstva na mar iborskem 
o b m o č j u bo komi te posebej raz
pravljal na seji skupno s sekretaria
tom organizacije ZKS Kmetijskega 
kombina ta Ptuj . 

Glede predloga p ro računa občine 
Ptuj za leto 1973 komi te ni sprejel 
konkre tnega sklepa, ampak samo 
pr iporoči lo , da ga je t reba dosledno 
uskladiti s sedanjo stabilizacijsko 
pol i t iko, če to že ni. 

Stališča in sklepe komiteja bo 
upoštevala skupščina občine Ptuj , ki 
bo na jutrišnji seji sprejela smernice 
razvoja obč ine Ptuj v letu 1973; 
predvsem pa je naloga članov ZK v 
delovnih organizacijah, v krajevnih 
in interesnih skupnost ih , da v okviru 
samoupravnih organov k o n k r e t n o 
uresničujejo postavljene naloge. 

F . F I D E R S E K 



Pred 700-letnico Ormoža 
Ormož se v pisanih zgodovinskih 

virih omenja prvič 20. junija 1 2 7 3 . 
Takrat je Frizo de Holermus ' ali 
Friderik Ormoški iz r o d u ptujskih 
gradnikov dobil v posest grad in 
okolico današnjega Ormoža . Pred 
tem dogodkom so tod gospodaril i 
Madžari. Ob 700-letnici Ormoža b o 
letos v Ormožu več slovesnosti. Lani 
je bil ustanovljen poseben odbor za 
prq>iavo proslav, p r i obč insk i skup

ščini pa so formirali poseben sklad 
za financiranje obletnice. 

Da bi O r m o ž dočakal svoj visoki 
jubilej čim lepši, so se gospodarstve
niki pot rudi l i in organizirali vse 
pot rebno za ureditev mesta . Že lep 
čas smo v Ormožu p r i ča številnim 
razkopavanjem. Sedaj so odpr ta štiri 
večja gradbišča in več mai^jših. 

ORMOŽ - ENA SAMA D E L A V N I 
CA 

V Ormožu je sedaj t a k o , ko t je 
bilo pred leti v Ptuju. Kamorkol i 
stopiš, povsod nekaj delajo. Največ
je delo, ki bo opravljeno v O r m o ž u , 
je rekonstrukcija vseh cest. Vrazova 
ulica je že dodobra urejena. V pe tek 
so pr ičeh že delati na Mestnem trgu. 
Na vsej dolžini od m o s t u na Lešnici 
do križišča pri ho te lu ter od tu do 
križišča pri bencinski črpalki je 
treba izkopat i ves mater ia l do 
globine 60 cm, ut rdi t i osnovo , 
položiti cestno kanalizacijo in 
vzporedno s tem graditi robnike 
pločnikov. Ko b o d o le-ti gotovi 
bodo navozili gramoz ter pripravili 
vse za bi to-gramoz in pozneje asfalt. 
Pii tej rekonstrukcij i ceste je t reba 
omeniti p robleme s prometonr}. 
Obvoz skoraj ni m o g o č , zato je 
cesta enosmerna . Zanimivo j e , da 

vozniki postavljenih p rometn ih zna
kov sploh ne upoštevajo in vozijo 
vse kr ižem-kražem. Delavci o rmoške 
postaje milice imajo polne roke 
dela. Vskega voznika, ki se ne drži • 
postavljenih znakov . .primerno o p o 
zor i jo" , da bo drugič boij pazil. 
Promet je sedaj usmerjen p o 
Skolibrovi ulici. 

Del4 na rekonstrukcij i ceste izvaja 
cestno podjetje Mariboit financira 

pa jih cestni sklad SR Slovenije. 
Vrednost investicije je 4 5 0 starih 
milijonov. Po pogodbi bi mora la bi t i 
vsa dela n cesti k o n č a n a do konca 
maja. 

Vzporedno s cesto in urejevanjem 
p ločn ikov bodo v O r m o ž u spravili 
pod zemljo tudi telefonske linije. To 
delo bo opravljeno sedaj za to , da 
pozneje ne bo t reba p o n o v n o ri t i . 
Telefonske kable b o polagalo stano
vanjsko komuna lno podjetje Ormož , 
p ločn ike pa bo uredilo cestno 
podjetje Maribor. 

AVTOBUSNA POSTAJA IN OKO
LICA 

Na pros toru med novo stanovanj
sko poslovno zgradbo in ho te lom 
gradi gradbeno podjetje O G R A D 
Ormož novo avtobusno posta jo . 
Nedvomno po inembna pr idobi tev za 
Ormož . Postajališče bo imelo 8 
peronov in upravno zgradbo, p o d 
ka tero bo javno stranišče (Tudi t o ! ) . 
Investitor avtobusne postaje je avto
busno podjetje Maribor. Obč ina 
O r m o ž je zastoi\j odstopi la p ros to r , 
priskrbela projekte in prispevala 15 
starih miUjonov za javno stranišče, 
Skupna vrednost investicije znaša 
210 starih milijonov. 

Veliko dela je tud i v neposredni 

okolici avtobusne postaje. Tu so 
pričel i z urejevnjem okolja. Na 
južni strani stanovai\jsko poslovne 
zgradbe gradijo ograjo, ki b o razdva
jala privatne vrtove in zgradbo. To 
ograjo omei\jamo za to . ker je nekaj 
posebnega. Takšne še ni nikjer. 
Arhi tek t Dušan Moškon, ki je tudi 
sicer izdelal večino projektov za 
Ormož , je skohs t ruua l posebne 
e lemente , ki so bili pa tent i rani in v 
Ormožu prvič uporabljeni. 

Na severni strani stanovanjsko 
poslovne zgradbe je predviden širši 
pros tor med zgradbo in predvideni
mi zelenicami. Vsa okolica zgradbe 
bo asfaltirana, dvignjeni del na 
severni strani pa bo ograjen z nizko 
ograjo. Cez p ros tor so predvidene 
po t i , na sredi pa b o p loščad za 
spomenik revoluciji in NOV. Ureje
vanje okolja stanovanjsko poslovne 
zgradbe skupaj z d o k o n č n o ureditvi
j o avtobusne postaje bo stalo 75 
starih milijonov Dela b o d o k o n č a n a 
do 15 . maja. 

GRADBIŠČE P R E D GRADOM 

Tudi za ta več ali mary olepševal
na dela je izdelal projekte arh i tekt 
Dušan Moškon. 

O b vhodu v pros tor je predvidena 
širitev cestišča. Prostor pred gradom 
bo urejen za parki r išča . Površina b o 
t lakovana z grani tnimi kockami . 
Gradbeno podjetje O G R A D bo na 
lastne stroške postavilo ograjo m e d 
grajskim in svojim dvor iščem. Ogra
ja bo iz enakih e lementov kot pri 
stanovanjsko poslovni zgradbi. Pred 
gradom b o d o tud i uredili zelenice, 
zgradili nove stopnice v grajski pa rk 
ter pripravili p ros tor za postavitev 
spomenika S tanku Vrazu. 

Dela izvaja stanovanjsko komuna l 
no podjetje Ormož . Pravijo, da b o d o 
končal i do 15. aprila letos. Investici
ja je vredna 45 starih milijonov. 

V Ormožu je še nekaj odpr t ih 
gradbišč, vendar se ne nanašajo na 
700-letnico mesta , zato b o m o o njih 
spregovorili p r ihodnj ič . jr 

Pogled na nastajajoči trg p red h o t e l o m . T u bo nova avtobusna postaja, in 
spomenik NOV.' 

Kdaj šola v Keblju? 
Na vsakoletnih marčevskih zborih 

volilcev občan i poslušajo poroči la o 

firedlogu občinskih p ro računov za 
ekoče leto in o smernicah razvoja 

ali o osnovah družbeno ekonomske 
poli t ike obč in . Nimamo namena 
tokrat razpredat i o izroditvi zborov 
volilcev, ki so se kot samoupravne 
institucije že preži veh, tudi ne o 
skoraj nobeni m o č i volilcev, da bi v 
predloženih dokument ih karkol i 
spremenih (zato so zbori volilcev 
navadno tudi vse kaj drugega ko t 
t is to, kar je napovedano z dnevnim 
redom) , zapisali bomo samo neljuba 
dejstva, ki smo j ih zvedeli na zboru 
volilcev na Keblju, majhni pohorski 
vasici, o d k o d e r j e celo do Oplotnice 
dobro uro hoda. 

Zbor volilcev, b i l j e v nedeljo, 18. 
marca, je bil dobro obiskan. Kako 
tudi ne bi bil, ko pa so ljudje 
življenjsko zainteresirani za obnovo 
šole, ki bi naj po nekaj letih obljub 
letos le stekla. Nekaj nad sto se j ih 
je zbralo. Beseda se je sukala o 
njihovih, krajevnih problemih, >>b-
činske so obšli, ko pa so tako daleč 
od njih, da se o njih sploh ne splača 
razpravljati. Povedali so, da bi radi: 
pogoje za normalo delo v šoU, nekaj 
prenovljenih učilnic, en kabine t in 
sobo za delo družbenopol i t ičn ih 
organizacij. In čeprav je do zače tka 
obljubljenih obnovitvenih del še 
zelo ma lo časa, j im nihče v občini 
ne ve povedati , kakšno šolo bodo 
dobiU, ali novo ah obnovljeno staro 
k m e č k o poslopje, kjer imajo pouk 
zdaj . Kdaj bodo načr t i gotovi, kdaj 
j ih bomo videU, so se s t rahoma 
spraševali, boječ se, da ne bo zopet 
os ta lo samo pri obljubali. 

Še tri zanimivosti s tega zbora je 
vredno zapisati. Nihče izmed okoli 
sto prisotnih kebeljskih krajanov, 
biU so skoraj sami kmetje , ni vedel, 
da lahko dobijo za obnovo svojih 
kmečk ih gospodarstev posojila, ki 
jih kmeti jska zadruga vsako leto 
podeU kar precej. Tudi za posojila 
Perutnine Ptuj za farme piščancev še 
niso slišali? ! Tare jih pa tudi že 
nekaj let nespremenjena cena lesa, 
tako da danes zanj komaj še dobijo 
tol iko, da se ga splača podirat i . Les 
pa je za njih p rak t i čno edini vir 
dohodka . Vprašujejo se, kako je z 
obljubljanjem lesne industrije, da bo 
stimulirala gozdne posestnike in 
podiranje lesa. 

Večkra t so se člani občinskega 
poli t ičnega aktiva, ki so bih 
zadolženi za vodenje zborov volilcev 
na Keblju, z nelagodnostjo odprav
ljali v to pohorsko vasico, češ da je 
tam , vroči t e ren" in ob tožbe kar 
sikajo proti , č loveku od tam 
spodaj" . Tokrat je bilo drugače. 
Kebeljčani šo se pokazali ko t 
potrpežljivi in skromni, radi bi samo 
že davno obljubljeno. Celo še več, 
zope t so obljubljah svojo p o m o č v 
lesu, da bi začeli z obnovo šole. 

Upajmo, da tokrat ne bo ostalo 
samo pri besedah in da bodo 
kebeljski otroci naslednje šolsko 
leto že stopili v nove učilnice. Kljub 
zapoznelim pripravam in še zdajš
njim nejasnostnim okrog nove šole 
morda še ni prepozno, da bi j im ta 
še več ko t pot reben objekt le letos 
zgradili. 

„ ... . M . M U N D i L 



800 Šolarjev manj 
Prejšnji teden so v Ptuju na seji 

skupščine Temeljne izobraževalne 
skupnosti sprejeli družbeni dogovor 
o programskih nalogah otroškega 

•varstva v obč in i Ptuj v letu 1973, 
.združih so kadrovsko komisijo in 
komisijo za štipendije v skupno 
komisijo za kadrovska vprašanja in 
štipendiranja, sprejeli pravilnik o 
štipendiranju in p o m o č i rednim in 
izrednim š tudentom, zaključni ra
čun sklada TIS in sklada otroškega 
varstva pri TIS za leto 1972 ter 
poslovno poroči lo TIS za lansko 
le to . 

Ker smo o programskih nalogah 
otroškega varstva že pisali, o 
kadrovanju in štipendiranju pa 
bomo prihodnjič , poglejmo nekaj 
zanimivih dejstev iz poslovnega 
poroči la : 

V ptujski občini je 17 popolnih 
osnovnih šol, 7 šol ž oddelki od 1. 
do 5. razreda, 4 šole z oddelki od 1. 

do 4. razreda, \ šola s kombini ranim 
p o u k o m in 1 posebna osnovna šola. 
Pri šolah v Leskovcu in Desterniku 
imajo organizirane tudi oddelke 
posebne osnovne šole, v šolskem 
letu 1 9 7 2 / 7 3 pa so v Markovcih 
oddelek posebne osnovne šole 
ukinili , ker ni bilo več pogojev. 

V šolskem letu 1 9 7 1 / 7 2 je 
osnovne šole v ptujski občini 
obiskovalo 9.513 učencev, kar je za 
približno 800 učencev manj ko t 
pred sedmimi leti. Število učenecev 
vsako leto pada, vendar ne to l iko , 
da bi bilo zaskrbljujoče. 

Učni uspeh se je v primerjavi z 
le tom prej izboljšal za 0,5 %, v 
zadnjih štirih letih pa je narasel za 
11,7 %, kar dokazuje velike napore 
prosvetnih delavcev, da bi č imveč 
o t rok redno izdelovalo in tudi skrb 
celotne družbe, da se položaj 
osnovnega šolstva postavi v take 
pogoje, ki bodo omogoča l i kvalitet
no delo. 

Prosvetarji z doseženim še niso 
zadovoljni, saj stremijo za tem, da bi 
bili učni uspehi 100 %. Niso več 
daleč od tega, saj se je ods to tek 
uspešnih učencev v zadnjih štirih 
letih povečal od 81,4 % na 93,1 %. 
K izboljšanju učnega uspeha pa je , 
seveda, pripomogla tudi nač r tna in 
pravočasna doda tna p o m o č učen
cem, večja resnost pri opravljanju 
popravnih izpitov, delo s starši in 
boljši materialni pogoji šol. Vehka 
ovira za še boljše uspehe pa je 
triizmenski pouk na štirih šolah 

(Dornava, Markovci, Desternik, Ze-
tale), popolni dvoizmenski pouk v 
skoraj vseh šolah ptujske občine pa 
ovira izvajanje doda tne pomoči 
učencem. 

Varstvo učencev ali podaljšano 
bivanje je organizirano v Kidriče
vem, Ptuju, Podlehniku in Stoper-
cah. Skupno je bilo v varstvu 254 
učencev. 

Lani je imel sklad TIS skupno 
34 ,814 .445 din dohodkov , ki so j ih 
uporabil i za dejavnost osnovnih in 
posebne osnovne šole ter za delno 
sofinanciranje glasbene šole, za 
dijaški dom, delavsko univerzo in 
vzgojno varstveno ustanovo. 

M, Mundaii 

Reorganizacija 

sindikatov 
v ponedeljek, 4. aprila popoldne 

se bo v Narodnem domu v Ptuju 
sestal celotni sindikalni aktiv ptuj
ske obč ine skupno s komite jem 
občinske konference ZKS Ptuj . 
Obravnavali bodo predlog reorgani
zacije sindikatov v SR Sloveniji. 
Uvodno obrazložitev bo imel Jože 
G L O B A C N I K , podpredsednik re
publiškega sveta Zveze sindikatov 
Slovenije. Na posvetovanje bodo 
povabiJ[i tud i sindikalne aktive in 
komiteje ObK ZKS iz Ormoža in 
Slovenske Bistrice. 

F . F . 

Nočni trezor sedaj 
tudi v Ptuju 

Služba družbenega knjigovodstva, 
podružnica 5 24 Ptuj , Ti tov trg je v 
svojem poslovanju uvedla nov so
dobni pos topek sprejemanja denar
ne gotovine tudi v t is tem času, ko 
so njeni poslovni pros tor i zaprt i ; to 
je v popoldanskih in n o č n i h urah, 
sobotah , nedeljah in praznikih . 

Novi, tako imenovani „ n o č n i 
t r e z o r " b o omogoči l , da b o d o lahko 
podjetja r edno prinašala denar v 
varstvo banke in da se ne bo več 
pr ipet i lo , da b i v času o d sobote na 
nedeljo nepovabljeni gostje izprazni-
U njihove slabo zavarovane trezorje 
ali pa kar pisarniške mize. Predvsem 
bo nočn i trezor m o č n o razbremeni l 
t rgovino, gost ince, javno t ranspor t 
no službo in bencinske č rpa lke . 

Denar se bo prek posebne kasete 
vlagal v n o č n i t rezor , vendar je pri 
tem po t r ebno obvesti t i b o d o č e 
uporabnike , da ne bodo pozabljali 
denarju pri ložit i tudi položnice , 
k o m u je namenjen. V popoldanskih 
urah nabran denar v trezorju b o d o 
naslednji dan že ob sedmi uri začeli 
preštevati in vpisovati na račune in 
bo poslovanje SDK službe mnogo 
bolj enakomerno kakor sedaj, ko so 
iztrženi denar prinašali komaj - ob 
deveti ah še bolj pozn i uri. Spre
memba je tudi v t em, da b o d o 
prodajalne lahko svoj izkupiček 
direktno predale banki in ne tako 
ko t prej , da so ga nosili najprej na 
svojo upravo, na to pa ga je ta 
dostavila banki . 

Namestnik direktorja, Lipe Izla-
kar je "povedal, da bo nočn i t rezor 
u radno pričel delovati 1. aprila 
1973 in da bo iikrati odpadla 
dosedanja sobotna dežurna služba. 
Ker je jugoslovanska kovnica 15. 
marca vpeljala v p romet nove 
kovance za 1 dinar, 50, 20, 10 in 5 
par, je tovariš Izlakar omenil , da pri 
novih kovancih ni bistvene razlike 
glede na dosedanje, le da je pri 1 
dinarskem kovancu nova legura ista, 
kakor se rabi pri 2 in 5 dinarskem 
kovancu. Dinarski napis je v obliki 
kroga okol i številke, ki označuje 
njegovo vrednost . Pri .kovancih, ki 
imajo vrednost v parah, je nova 
s a » o letnica kovanja, legura je ista 
kot je bila do sedaj. Novi denar je že 
v ob toku . 

Krajevna sl<upnost Ptuj pred novo 
odločitvijo 
v maju se zaključuje prvo pet le t - | 

no obdobje uvedbe samoprispevka v, 
poslovanju krajevnih skupnost i . Kra-i 
jevna skupnost je to prvo po t i 
prehodi la uspešno in ne samo, da sej 
je postavljeni p lan realiziral, t emveč : 
je bil en in pol krat presežen. 

V obdobju od 19. maja 1968 dol 
sedaj je krajevna skupnost Ptuj ŝ  
p o m o č j o samoprispevka, prostovolj-j 
nim delom in s, svojimi sredstvi-
asfaltirala in uredila 18 .170 m c e s t 
in ulic, asfaltirala 1.900 kv. mi 
športnih površin, sofinansirala grad-i 
njo dveh otroških vrtcev in razširitev! 
vodnega omrežja. Opravljenih del pa^ 
je še mnogo več . Spomnimo se tudi^ 
tega, da se krajevna skupnost vsako, 
leto spomni tud i svojih najstarejših^ 
občanov in da je organizator in | 
podporn i član tud i drugih podobnih,-
humanih in kul turnih prireditev.] 
Vrednost opravljenih del v pretek- , 
lem obdobju , je 5 ,358.565 din, , 
morda pa je dejanska vsota še; 
mnogo večja, ker se brezplačne urel 
in delo občanov ne da izračunat i , j 

Pred nami je novo pe t le tno 
obdobje , nova odloči tev . Mnogo je-
nerazrešenili -problemov, mnogo j e ; 
želja p o lepšem življenju in večjem' 
s tandardu. S sedanjo vsoto prispev•^i 
ka iz preteklega obdobja se j ih ne b i , 
dalo rešiti , predvsem z a t o , ker sei 
mnogih niti ne da predvidevat i , ker^ 
se nakazujejo in javljajo sproti med' 
reševanjem že obstoječega. Prva 
krajevna pet le tka je bila namenjena ' 
predvsem reševanju komuna ln ih ' 
p rob lemov: predvsem cest, dovozov,.; 
vode, kanalizacije, razsvetljave inl 
p o d o b n o . Tudi v prihodnje b o . 

ostalo še mnogo dela na tem 
področ ju , vendar uredi t i b o p o t r e b 
no tudi druga vprašanja. Vprašanje 
kopališča, ki ga že tri leta pogreša
m o , gradnjo zdravstvenih objektov, 
obnova in adaptacija nekater ih šol, 
ureditev rekreacijskih centrov -
predvsem za starejše o b č a n e in 
drugo. 

Občinska skupščina tud i v b o d o 
če zaradi drugih obveznih dajatev iz 
svojega p ro r ačuna ne b o mogla 
zagotoviti krajevnim skupnost im viš
jih f inančnih sredstev kakor do 
sedaj, zato bo vse delo krajevnih 
skupnost i odvisno od višine stopnje 
samoprispevka, ki ga b o d o izglasova
li občan i . Predlagano j e , da bi v 
naslednjem pe t le tnem obdobju pla-
čevah zaposleni p o 1 % od ne to 
osebnih dohodkov , enako upokojen- , 
ci z višjimi prejemki , med tem ko bi 
za kmetovalce in obrtnike ostala 
dosedanja stopnja. Po takšni stopnji 
bi se zbrala denarna sredstva v višini 
7.500 .000 din, kar bi bilo zagotovi
lo, da bi mogli rešiti nekatere 
p rob leme , ki bremenijo področ je 
krajevne skupnost i Ptuj . 

Uspešno delo krajevne skupnost i 
Ptuj v pre teklem obdobju je obča 
nom garancija, da b o denar , izglaso
van s samoprispevkom resnično 
uporabljen t am, kjer je najbolj 
po t reben in da bo krajevna skupnost 
Ptuj še vnaprej izpolnjevala postav
ljeni program ah pa ga celo presega
la. Krajevna skupnost upa, da b o d o 
občan i z re fe rendumom p o t r d i h 
predlagani plan in p r o r a č u n za 
naslednje pet- le tno obdobje , saj se 
ta neposredno nanaša na ryihov 
standard in razvoj. 

Kaj mi le more 
pešec? 

Tri dni zapored smo dalje časa 
opazovali voznike na ptujsjcih uli
cah, da bi ocenih njihovo vozniško 
sposobnost in seveda tudi vozniško 
etiko in kakšen je njihov odnos do 
ostalih souporabnikov cest. Kdorko
li se bo lotil podobnega ocenjevanja, 
bo zelo razočaran , ker bo po 
nekajurnem opazovanju lahko rekel: 
„Še sreča, da ni več p rome tn ih 
nesreč , ko t jih je že ." 

Ni n a s , tol iko zanimalo, kol iko 
vozniki mo to rn ih vozil upoštevajo 
p rome tne znake, ker večina že leta 
in leta pazi na. njih le, ko se v bližini 
pokaže plava uniforma, sicer pa 
vozijo po lastni presoji in „sposob-
nos t i " . Bolj zanimivo in še bolj 
opazno je , če voznike opazujemo, 
kako spoštujejo p rehod za pešce, ^ 
oziroma kako vozijo prek n j ega , ' 
kakor da ga sploh ne bi bi lo . 

V pe tek in soboto ni na p rehodu 
pr i zapornicah, pred Magistratom in 
pri PTT ustavil ali zmanjšal hi trost i 
niti en voznik, ko je videl, da se 
pešci pripravljajo, da b o d o p r e č k a h 
cesto. 

V istih dneh je v času od 16, do 
19. ure zmanjšalo hi t rost pred 
pešcem, ki je že stal na cestišču le 
11 vozil; vsi ostali so si izsilih 
p rednos t . 

Vozila, ki so ustavila pred pešcem, 
so to največkrat storila za t o , ker 
druge možnos t i sploh več ni bi lo , 
ker je pešec že bil na sredi cestišča. 
Za šalo smo prosiU skupino šolar-
čkov, da je razposajeno tekla ob 
robu p ločn ika , kar lahko da slutiti 
vozniku, da o t rok lahko steče tudi 
na cestišče. Niti eno vozilo na novi 
cesti od že l e^ i škega prelaza do 
mosta ni zmanjšalo hi t rost i , kar 
jasno dokazuje, da vozniki popo lno 
ma pasivno spremljajo celo zelo 
nevarna dogajanja ob cesti in da bi v 
pr imeru nesreče bilo n e m o g o č e 
ukrepat i . 

Na sliki je posnet eden redkih 
pr imerov v Ptuju, da sta pred 
s ta rčkom ustavila dva voznika, pre
den se je ta podal na po t prek ceste. 
Voznika nista bila Ptujčana. 

Žrtve tako malomarnega in ob
jestnega odnosa do drugih souporab
nikov cest, kakor ga ima večina 
voznikov, so največkrat o t roc i in 
največkrat ne po svoji krivdi, kakor 
to večina voznikov t rd i . Marsikatero 
nesrečo bi bilo mogoče prepreč i t i , 
če bi vozniki bolj spremljali dogaja
nje ob cesti in na njej, Dober voznik 
je dolžan popravljat i tud i napake 
drugega, da prepreč i nes rečo , čerav
no pri tem ni bil prav nič kriv. 
Morda bi bilo celo d o b r o , če bi 
takšne „vzorne voznike" obravnava-
U v tisku s fotografijami, kako 
izigravajo ces tnoprometna pravila. 

„To se pripeti le včasih ." 



Humano okolje - več 
človečnosti 

Pod tem geslom praznujejo letos 
invalidi vsega sveta svoj praznik, 
„svetovni dan invalidov". Na pod
ročju severovzhodne Slovenije ima
mo več organizacij , ki združujejo 
invalide, ka tere je narava prikrajšala 
za zdravje in j ih tako oropala 
možnost i , da bi lahko kot drugi, 
zdravi ljudje živeli svoj kra tek 
življenjski vsakdan. Sedež vseh teh 
organizacij je v Mariboru, po vrstah 
invalidnosti pa delujejo naslednja 
društva. Društvo za p o m o č neza
dostno razvitim osebam. Društvo za 
živčno mišična obolenja. Zveza 
civilnih žrtev vojne. Zveza društev 
telesnih invalidov, Zveza gluhih in 
.aglušnih in Zveza slepih. 

Vzporedno s temi sekcijami so se 
krepile in razvijale tudi : Zveza za 
šport in rekreacijo invalidov in 
Rdeči križ. 

V severovzhodni Sloveniji živi 
560 .000 prebivalcev, od tega je 
približno 24 .000 invalidov, m e d 
njimi je 6 .600 mladih v starosti do 
19. let. 

V pretekost i so reševali p rob leme 
invalidnih in za delo manj sposobnih 
oseb na dokaj različne nač ine , 
predvsem kar i ta t ivno. Dodeljena j im 
je bila miloščina, oblačila in hrana , 
nudiU pa so j im tudi o b č a s n o 
pri ložnostno zaposlitev. Vse je trla 
velika revščina, ker so bila sredstva 
dodeljena v ta namen skromna. 

Razvoj tehnike in znanost i sta 
pripeljala do zaključka, da lahko 
tudi invalida vključimo v d ružbeno 
pol i t ično in ekonomsko življenje 
kot enakopravnega proizvajalca in 
upravljalca. 

Zveza slepih je skoraj 10 let 
zapovrstjo vztrajno opozarjala jav
nost in poslance skupščine Slovenije 
na težke in neurejene razmere 
civilnih žrtev vojne, med katerimi je 
veliko število slepih. Pripsevala je , 
da je ob pripravah za novi republiški 
zakon o civilnih žrtvah vojne bilo 
zbrane že nekaj dokumentac i je . Po 
sprejemu zakona leta 1968 pa je 
pomagala novoustanovljenim social
no humani ta rn im organizacijam. 
Zvezi civilnih žrtev vojne, nadaljeva
ti to delo v korist tega dela 
prizadetega prebivalstva in še 
posebej tistih, ki j ih ta zakon ne 
more zajeti. Prav tako je Zveza 
slepih pomagala Centru v Škofji 
Loki, ki j im je po večle tnem 
prizadevanju uspelo, da je Gospo
darska zbornica leta 1971 sprejela in 
objavila profil za poklic telefonista. 
Prav tako je republiški odbor zveze 
slepih predložil zahtevek za socialno 
rahabilitacijo pozneje oslepelih ob 
čanov in drugih. 

Vir dohodkov ' organizacije pred
stavljajo dotacije republiškega prora
čuna , od koder je doslej prejemalo 
f inančno p o m o č le pet 'organizaci j ; 
dohodek od jugoslovanske loterije 
in članarina, ki je le bolj 
simboličnega značaja, saj predstavlja 
le minimalno finančno udeležbo, 

V prihodnje bo treba tem 
organizacijam zagotoviti stalne in 
ustrezne vire dohodkov, ne samo za 
finansiranje njihovih akcij, t emveč 
tudi za njihovo redno delovanje, za 
kar naj bi bila zagotovljena sredstva 
v republiškem in obč insk ih proraču
nih ter interesnih skupnost ih . 

Ko gradimo novo republiško 
zakonodajo, je t reba čimprej doseči , 
da vsaj osnovne oblike skrbi za 
prizadete in ogrožene skupine 
prebivalstva ne bodo veČ stvar 

socialno humani ta rn ih organizacij in 
njihovega dela, t emveč , da j ih 
vključijo v redni sistem zdravstvene
ga, otroškega, socialnega, pokojnin
skega varstva, skrbi za zaposlovanje 
ipd. 

vsekakor je po t r ebno poskrbet i 
za vse tiste invahde, ki so kljub 
telesnim h ibam sposobni opravljati 
razna fizična dela. Na to bi morala 
misliti že podjetja, ko opravljajo 
sistemizacijo delovnih mest in bi že 
takrat lažja delovna mesta nameni la 
invalidom in j im na ta nač in 
omogoči la zaposlitev. Delavnic za 
zaposlovanje invalidov je vedno 
manj , pa še tam so zaposleni 
p re težno zdravi delavci. 

SILVA SPOLENAK 

KONFERENCA ORMOŠKE MLADINE 
„Delo mladinskih aktivov teče 

tako kot življenje - umira in se 
znova por ja" . Tako je F rnc Sulek, 
delovni predsednik mladinske kon
ference občinske organizacije ZMS 
Ormož v k ra tko misel združil vsa 
prizadevanja, da bi delo mladinskih 
aktivov na ormoškem področ ju 
zaživelo. 

Mirno lahko zapišemo, da t ako 
pr isrčne delovna konference mladi
ne v Ormožu že dolgo ni bi lo . Polna 
dvorana delavske univerze mladih 
ljudi, ki so v skoraj štiri ure trajajoči 
seji sp roščeno , spontano in p rep ro 
sto govorili o svojili težavah, p r o 
blemih in uspehih. 

Po poročf lu predsednice Gordane 
Korban , ki je obudi la spomin na 
opravljeno delo v minulem enolet
nem obdobju ter nakazala nekaj 
nač r tov za naprej je sekretar Mirko 
Rajh poda l neKaj misH o delu 
mladih v krajevni skupnost i . Med 

drugim je ujgotovil - kar so pozneje 
predstavniki aktivov potrdi l i - da 
mladinske organizacije na terenu 
nimajo ustreznega položaja, so manj 
vredne. Zato bi bilo p o t r e b n o 
aktivno sodelovanje mladih pri delu 
KS, kar bi bilo kor is tno za obe 
strani. Naloga krajevnih družbeno
pol i t ičnih organizacij pa j e , da 
mladinskemu aktivu pomagajo . 
Predvsem mladina ne bi smela biti 
t iho , ker s tem prob lema ne reš imo. 
Predvsem pa vel)a za vse, kar je bilo 
na konferenci tudi večkrat poudar
jeno, človek naj dela in na to 
kritizira - iz tega izvirajo vse 
pravice in dolžnost i . 

Minilo je več kot eno leto od 
javne t r ibune ormoške mladine , ko 
so s t ransparent i na ulici zahtevah 
ureditev vprašanja športa. Skoda, da 
ni zajela vse mladine v občini , 
mogoče bi se po tem stvari prej 
premakni le naprej . Dejstvo j e , da na 
področ ju vse obč ine deluje le eno 
društvo Partizan (Središče ob Dra
vi), ki goji resnično množ ičn i šport 
saj ima vse vrste od cicibanov do 
članov in članic. Mladina se je 
zadovoljila z obl jubo, da bo novo
ustanovljena obč inska zveza za 
telesno vzgojo naredila bistveno 
spremembo v pozi t ivnem smislu. Pri 
ob rambi domovine , če bo to po t reb
no , bo naša mladina v prvih vrstah, 
za to pa mora bi t i deležna po t rebne 
vzgoje, Šport je najprimernejša ob
lika, saj krepi telo in duha . 

Na p o d r o č j u obč ine deluje t renut 
no 13 mladinskih aktivov. Dva od 
teh sta nastala povsem na novo , 5 ps 
jih je bilo pred časom ponovne 
ustanovljenih. Iz poroč i l o svojem 
delu v posameznili aktivih se ds 
razbrat i skupen p rob lem, k i j e lasten 
vsem: pomanjkanje pros t rov zz 
delo , nerazumevanje in neupošte 
vanje mladinskega dela v okviri 
krajevne skupnost i ter vprašanjz 
odhajanja mladih iz mladinskih vrs 
Delo v vseh mladinskih aktivih je 
odvisno samo ah vsaj predvsem od 
predsednika , zato je že mnogo pred 
njegovim morebi tn im o d h o d o m p o 
t rebno skrbeti za novega. Seda. 
mladinski aktivi tega ne delajo a l 
niso delali, zato so neprestane 
umirah in nastajali. V soboto se 
mladi skleniU, da več ne bo tako 
Delo mora steči v stalnih obHkah 
Mladina je tu , pričakuje p o m o č i 
dobronamern ih nasvetov priprav 
Ijena pa je tudi sprejeti izkušnj( 
starejših. 

Ob koncu so mladi še poslušal 
poroč i lo o delu lokalne radijski 
postaje Ormož , ki deluje kot organi 
zacijska eno ta občinske konferenci 
ZMS, Radio je v treh letih svojegi 
delovarua dosegel izredne uspch( 
tako na programskem kot tudi ni 
t ehn ičnem področ ju . 

Preden so mladinci in mladinki 
odšli na skupno kosilo, so prišh dc 
besede tudi vabljeni gostje, Mladin 
so spregovorili o p o m e n u izobraže 
vanJa, d ružbenopol i t i čnem delu, ču 
varpu ljudske imovine i td. Konferen 
ce so se udeležih predstavniki vsel 
d ružbenopoh t i čn ih organizacij ra 
zen socialistične zveze. 

Letošnja konferenca mladih } 
pokazala kvaliteten vsebinski ii 
organizacijski p remik , 

j 

MLADI V IMPOLU O USTAVNIH 
DOPOLNILIH 

Delegati mladinskega aktiva tovar
ne Impol v Slovenski Bistrici so se 
17. tega meseca udeležili zbora 
mladih samoupravljavcev na Jeseni
cah. Na njem so s svojim prispev
kom o uveljavljanju ustavnih dopol 
nil v njihovi delovni organizaciji 
doživeh precejšnjo pozornos t , pose
bej še za to , ker so o d k r i t o , kr i t ično 
in samokr i t ično ocenih dosedanje 
delo. Pogovarjali smo se z enim od 
udeležencev zbora v Jesenicah, Vla-
dom Steinbacherjem in tako je 
nastal ta zapis. 

V zadnjem letu smo o uresničeva
nju delavskih ustavnih dopolni l 
slišali in brali veliko, žal pa priprav
ljenosti ni bilo čut i t i v tolikšni mer i . 
Ni slučaj, da so moral i tovariši iz 
najbolj odgovornih forumov večkrat 
opozarjat i na tok razprav, s kater imi 
smo kasnih ali pa se preh i t ro 
zadovoljiU s t renutn im položajem. V 
Impolu so že pred letom ustanovih 
komisijo, ki bi naj preuči la ustanav
ljanje T O Z D , s prvimi rezul ta t i pa so 
bili seznanjeni šele pred kra tk im. 
Sicer pa je p o d o b e n položaj v ceh 
bistriški obč in i , kjer razen nekater ih 
izjem veliko dalje od forumskega 
dela še niso prišli. 

Težko je pr ičakovat i , da bi 
mladinska organizacija samoinicia
tivno naredila več kot drugi, kajti 
mnogi mladi za razčlenjevanje ustav
nih dopolni l niso dovolj kvalificira
ni, tisti mladinci , ki bi se s to 
p rob lemat iko lahko spoprijeli pa za 
delo v ZM ne kažejo niti interesa 
niti volje. Pričakovali bi , da b o d o 
ostale d ružbenopol i t i čne organizaci
je v podjetju^ s svojo aktivnostjo 
spodbudile vse člane kolektiva in jih 
seznanile z delavskimi sprememba
mi . Ker t emu ni t a k o , jih ni sram 
pr iznat i , da vedo p remalo , da so se 
ustavnih sprememb morda lot ih 
površno pa tudi tega ne , da v 
t r enu tku , ko p o n e k o d govorijo o 
zaključku druge faze in celo o 
zače tku tretje, v Impo lu kaj več ko t 
prvega koraka niso naredili . 

Velikost podjetja in njihov vpliv 
na gospodarska dogajanja v obč in i -
tega se mladi v Impolu zavedajo -
jih zavezujeta, da z vso resnostjo 
obravnavajo svoje mes to , kajti od
več bi bilo poudarjat i , kako p o 
membna je organizacija in uspešnost 
njihovega dela v obč in i , kjer so med 
15 večjimi delovnimi organizacijami 
le tri ma t i čna , ostala pa imajo 
sedeže v drugih o b č i n a h . Tud i 

zaradi tega bi jim moralo bi t i 
razvijanje T O Z D več ko t samo 
površna vednost . 

Teze , ki so jih v Impolu dobili v 
obravnavo pred kra tk im, o njih 
mladi še nimajo jasne p o d o b e , 
predlagajo pe t možnos t i , v katerih je 
od tri do osem T O Z D . Ocena, da so 
sestavljavci izhajah iz sedanjih orga
nizacij združenega dela z nekaj 
dopolni lnimi kombinaci jami , je siceJ^ 
površna, mladi pa niso zadovoljni, 
ker jih k sestavljanju osnutka ni 
n ihče povabil . Ob tem se zavedajo, 
da so bili najbrž premalo samoinicia
tivni in se niso vrnili, čeprav skozi 
stranska vrata. Kljub t emu zavzeto 
pravijo, da b o d o moral i v skupno 
akcijo z vsemi družbenopol i t ičn imi 
organizacijami, da bo d o k o n č e n 
predlog najboljši izraz delavčevih 
hotenj in interesov. 

Na zboru v Jesenicah so mladi iz 
Slovenske Bistrice doživeU buren 
aplavz tudi za to , ker so zboru 
mladih samoupravljavcev črne in 
barvne metaluigije predlajgali, naj 
podpre predloge, po katerili bi naj 
tovariša Tita ponovno izvolili za 
predsednika ZKJ . 

M. Munda 

M A L E M O J C E NI V E C 

Huda p rometna nesreča, ki se je 
pripeti la na cesti II. reda v Središču 
ob Dravi je zahtevala življenje 
pet le tne Mojce Aleksič iz Obreza. 

Voznik tovornega avtomobi la 
Zlatko Kunič iz okolice Turč ina 
(SO Varaždin) , šofer, zaposlen pri 
mesni industriji , Vajda" Cakovec je 
peljal iz Cakovca prot i Ormožu. V 
bližini šole v Središču je z njegove 
leve nenadoma prečkala cesto Mojca 
Aleksič, pet le tna deklica iz Obreza. 
Bila je na svoji vsakdanji poti v 
vrtec. Voznik je skušal t rčenje 
prepreči t i z zaviranjem, vendar mu 
to ni uspelo. Zadel jo je z levim 
prednjim delom avtomobila ter jo 
zbil po cestišču. Takoj za tem so 
Mojco odpeljali v bolnišnico, a je že 
med p o t o m podlegla poškodbam. 

jr 



VSAKO MIHUTO ŠTIRJE POTROŠNIKI 
Samopost režni špecerijski oddelek 

v novi blagovnici Panonije je najbolj 
obiskana prodajalna v Ptuju. Med 
66 . Mercatorjevimi špecerijami v 
Sloveniji se t r enu tno nahaja na 
pe tem mestu p o ustvarjenem p r o m e 

tu , vendar analitiki predvidevajo, da 
se bo povzpel celo na tretje mes to . 
V decembru preteklega leta je v 26 . 
prodajnih dneh v tem oddelku 
kupovalo nad 6 0 . 0 0 0 po t rošn ikov . 
Največji so nakupi ob sobotah , ko 
pride cca 4 .100 pot rošn ikov; ob 
petkih pa cca 3.00 pot rošn ikov . 
Pred prazniki pa so te številke še 
mnogo večje. Dnevno povprečno v 
Panonijini samopost režbi kupuje 
nad 2 .500 ljudi. Mesečni p r o m e t je 
okoli 140 milijonov dinarjev in 
računajo , da b o d o letos napravili 
okol i 2 milijardi p rome ta . V zad
r tem mesecu je prodaja nekol iko 
padla zradi pomanjkanja mesa, 
čokolade , keksov in napol i tank in 
drugih prehrambenih art iklov. Po 
novem letu se je ta samopost režba 
še povečala za cca 4 0 kv. m 
prodajne površine. 

Zakaj kupci t ako radi zahjgajo v 
novo samopos t režbo , ni težko uga
nit i , kajti zraven navadnega delika
tesnega in špecerijskega blaga je na 
zalogi vse vrste sveže, suho in 
konzervirano meso in mesni izdelki, 
vsi pekovski izdelki in slaščice ter 
sadje z zelenjavo. Prej je mora la 
50spodinja za svojo vsakodnevno 
cuho obiskat i najmanj tri prodajalne 

in t ržnico; sedaj pa lahko vse dob i v 
enem pros to ru . 

V poletnUi dneh pričakujejo, da 
se bo nakup pot rošn ikov še poveča l 
za 30 do 40 %. Samopos t režba ima 
pred drugimi, is tovrtnimi prodajal

nami tud i to prednos t , da je v 
centru me ta in ima tudi velike 
parkirne p ros to re , kar o m o g o č a 
večje nakupe , ker se do vrat 
trgovine lahko pripelješ z avtom. 
Zrven navedenega lahko napišemo 
še, da v novi blagovnici ustvarja 
največji p r o m e t ravno špecerija in 
če se bo priliv kupcev še naprej 
povečeval , bo kljub svoji pros tor
nosti kmalu postala tesna. 

, ,Vedno p o l n o " . 

Aktualne naloge 
na področju SLO 

Na seji koordinacijskega odbora 
za splošni ljudski odpor pri obč inski 
konierenc i SZDL Ptuj so obravnava
li aktualne naloge s tega d ružbeno 
zelo pomembnega področ ja . Odbor i 
za splošni ljudski odpor v krajevnih 
skupnost ih , delovnih organizacijah 
in šolah dobivajo na področ ju 
obrambnih priprav veliko vlogo in 
naloge. Njihov članski sestav pa 
mora biti tak , da bodo v teh 
odborih predstavniki vseh krajevnih 
družbenopol i t ičn ih dejavnikov, 
vključno z borci , rezervnimi vojaški
mi starešinami in drugimi e lement i 
splošnega ljudskega odpora . 

Naloge so postavljene zelo kon
kre tno in jih bo treba tud i dos ledno 
izvajati tako , da b o d o segle do 
slehernega občana , ki je še kako 
zainteresiran, da se bo lahko idejno 
organizacijsko in s t rokovno uspo
sobljen postavil v bran moreb i tnemu 
agresorju. 

Problem prevoza 
D E L A V C E V IZ T 0 M A 2 E V -
S K E D O L I N E V O R M O Ž 

Iz tomaževske doline hodi v 
Ormož na delo ljudi za cel avtobus. 
Le približno trije z a č n o delati o b 
sedmi uri , vsi drugi pa že ob šestih. 

Od Tomaža peljeta z ju t r ^ sicer 
dva avtobusa v Ormož, vendar za 
delavce, ki začno z delom ob šestih, 
oba prepozno, Tako morajo hodi t i 
nekater i delavci po 6 - 8 ali več 
ki lometrov daleč na delo peš, kaj pa 
takšna pot pomeni v z imskem času 
recimo za delavke, si je lahko 
predstavljati . 

Pot rebujemo torej avtobus , ki bo 
vozil od Tomaža toliko časa pred 
šesto uro, da bcr pripeljal delavce v 
Ormož ob pravem času. 

Kot je znano, so delavci v tem 
smislu že nekaj ukrepal i , ko so 
zbirali podpise, vendar niso, kdo ve 
zakaj, uspeli. Potrebe pa so ostale 
odpr te . Vsekakor bo avtobusno 
podjetje prej ali slej mora lo 
upoštevat i u{i)ravičene zahteve pot
nikov. Zato ga vendar imamo. Ali 
morda misli o t em kdo drugače? 

F, M. 

PODPISI Z A G R A D N J O 
B O L N I Š N I C E 

V dvorani delavske univerze 
Ormož se je prejšnji torek zbralo 24 
predstavnikov delovnih organizacij, 
ustanov in zavodov s področ ja 
ormoške obč ine . Slovesno so podp i -
saU samoupravni sporazum o pri
spevku 0,75 ods to tka od kosmatih 
osebnih d o h o d k o v zaposlenih za 
gradnjo mariborske in ptujske 
bolnišnice, 
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USPEHI, KI ZAVEZUJEJO 
Na redni volilni konferenci OK 

ZMS Slovenska Bistrica, ki je s 
svojim bogatim delom in priznanji 
vseh udeležencev pot rd i la uspešno 
delo v pre teklem m a n d a t u , so 
navzoči predlagaH, naj predsednik 
Ti to še naprej os tane na čelu Z K J . 

V zadnjem m a n d a t u OK ZMS so 
mladi v Slovenski Bistrici delovaU v 
času, ki je značilen p o odločnejš i 
b i tk i vseh naprednih sil z ZK na 
čelu za odloči lno vlogo delavskega 
razreda in po naporih za takšno 
reševanje aktualnih družbenih vpra
šanj, ki bo naši družbi zagotovilo 
trajen in hiter samoupravni razvoj , 
so poudari l i na konferenci . V ta 

prizadevanja so se vključili še več 
kot uspešno, saj rezul tat i njihovega 
delovanja ootrjujejo nenehno pri
sotnost mlade generacije ob vseh 
pomembnejš ih dogajanjih v obč in i , 
nemalokra t so njihove p o b u d e 
pr ipomogle rcševaruu družbenih 
protislovij , akcije pa korak naprej v 
naši celotni družbi . 

Skupno delo z ostalimi d ružbeno
pol i t ičnimi organizacijami v obč in i , 
posebno z ZK in obč insk im 
odborom ZZB NOV je dalo take 
rezul ta te , da so na njih lahko 
ponosn i . Pomlajevanje ZK s stalnimi 
sprejemi v članstvo, široko zasno
vano in izpeljano po l i t i čno in 
s t rokovno izobraževanje, p o b u d e za 
uveljavljanje ustavnih dopolni l , ak
cijski programi , ki jih preveva duh 
pisma in se v celoti izpolnjujejo, 
aktivno kreiranje pri uresničevanju 
koncepta SLO, izvirno in nepo

sredno negovanje revolucionarnih 
tradicij , ki plemenit i jo s tot ine 
mladih ter vse več organizirane 
mladine v obč in i so le majlien del 
uspehov, ki so jih zabeležili v 
zadnjem m a n d a t n e m obdobju . Po
nosni so nanje, i s točasno pa se tudi 
zavedajo, da jih dosedai\ja po t 
obvezuje k še večjim naporom in še 
bolj poglobl jenemu delu, v katerem 
b o d o vsi mladi v obč in i dobili 
možnos t zadovoljiti svoje interese in 
želje. 

Seveda pa vse ni najboljše. Tudi 
pri njihovem delu se kažejo težave, 
ki jih ovirajo, da bi dosegli še več. 
Tako so najbolj nezadovoljni , ker 
mladinci iz mesta Slovenska Bistrica 
še vedno niso zadovoljivo organi
zirani, ker v nekater ih krajih 
zadružne domove še vedno uporab-
^ajo za skladišča, namesto da bi jih 
odprl i za družbenopol i t i čno delo , v 
nekaterUi delovnih organizacijah 
do ločene s t rukture zavirajo delo ZM 
in ker v nekater ih krajevnih 
skupnost ih še vedno sprejemajo tudi 
najpomembnejše odloči tve brez so
delovanja mladinske organizacije. 
Zavedajo se tudi , da so za počasno 
uveljavljanje ustavnih dopolni l krivi 
tud i sami, ker niso bili dovolj 
od ločn i in niso od odgovornih 
zahtevali bolj hitrega in učinkovi
tega dela. 

V akcijskem programu, ki so ga 
sprejeli do 9. kongresa ZMS. so kot 
najvažnejšo nalogo zapisali reorgani
zacijo svoje organizacije, p o kateri 
b o d o ustanovili specializirane konfe
rence mladih in zasnovali svoje delo 
dosledneje ob idejnih jedr ih , kar je 
republiška konferenca ZMS sprejela 
kot izhodišče svojega delovanja že 
pred leti. 

Dolgoletnim č lanom predsedstva, 
ki so bih zaradi s tarostne meje in 
pomlajevanja mladinskega vodstva 
razrešeni, so podari l i majhna darila, 
za predsednika obč inske konference 
ZMS Slov, Bistrica pa so ponovno 
izvolili Draga Mahorka, k i j e mlade v 
občin i uspešno vodil že v pre teklem 
manda tnem obdobju , 

M. Munda 

Drago Mahorko, delovni in uspešni 
predsednik OK ZMS Slov. Bistrica. 

Foto: Viktor Horvat 

Izplačevanje OD na hranilne knjižice 
v teh dneh je v TGA poleg 

razprave okrog novega pravilnika o 
delitvi OD ter o razdelitvi d o h o d k a 
iz lanskega leta tudi precej razprav 
okrog okrožnice , ki j o je izdal 
f inančni sektor podjetja in ki se 
nanaša na izplačevanje OD na 
hranilne knjižice ah t ekoče r a č u n e . 
Ta zadeva sicer ni nova, vendar pa je 
prav gotovo za marsikaterega člana 
kolektiva TGA še neznanka , ki j o je 
po t r ebno p r e d h o d n o dobro in 
temeljito obrazloži t i , da bo popol 
noma jasna s lehernemu č lanu delov
ne skupnost i . V omeiyeni okrožnic i 
je nakazanih dovolj teh tn ih razlogov 
in predlogov za uvedbo takega 
načina izplačevanja O D . Ptav go
tovo je razumljivo, da je t reba v 
naporih za e k o n o m s k o stabilizacijo 
in likvidnost podjetja v najkrajšem 
času odpravi t i slabosti ter p o 
manjkljivosti. In prav ena izmed 

takih slabosti je tudi premalo 
uč inkovi to gospodarjenje s fi
nančnimi sredstvi, kar se kaže tudi v 
zaostalem načinu izplačevanja O D . 
Ker b o d o zaostreni predpisi v 
letošnjem letu vphvali na pogoje 
gospodarjenja tudi v TGA Kidričevo 
ter b o d o še močneje prišli do izraza, 
ko b o podjetje prešlo v rekons t ruk
cijo, je t reba r ačuna t i tud i s t em, da 
se b o likvidnost podjetja skoraj 
gotovo poslabšala. Ce želimo vsaj 
delno paralizirati ta vpliv oziroma 
če h o č e m o boije gospodari t i v 
b o d o č e , je nujno pri t i na ta novi 
nač in izplačevanja O D , od katerega 
ima korist predvsem član kolektiva 
ko t tud i podjetje. Ni še sicer znano , 
kako bo to speljano prek zunanje 
banke ali pa prek lastne in terne , ki 
bi j o usta novih v okviru TGA 
Kidr ičevo. O zadevi b o m o bralce še 
seznanili. F. M. 



O živl jenju in delu 

dr. Jožeta Potrča 
(6. nadaljevanje) 

Železničarji - komunis t i so 'se 
shajali največkrat pri Vodi v Novi 
vasi pa tudi pri kovaču Frasu v 
Janežovcih pa tudi drugod. Mednje 
je prihajal dr. Po t r č , ki j ih je učil 
marksizma, govoril o nevarnosti 
fašizma in pojasnjeval druge aktual
ne pol i t ične dogodke v svetu in 
doma in j ih navajal na akcije. 

Z D R A V N I K V J A N E Ž O V C I H 

Dr. P o t r č je opravljal zdravniški 
staž v mariborski bolnišnici o d 
septembra 1928 do maja 1929, na to 
pa v Ljubljani na Higienskem 
zavodu do 20. septembra 1929. 
Novembra 1929 je nastopi l službo 
sekundarija - volontei ja v ptujski 
bolnišnici, a so ga zaradi suma, d a j e 
član KPJ že decembra 1929 
odpust ih. V zače tku leta 1930 je 
odprl na domačij i v Janežovcih v 
„h ramecu" zdravniško ordinacijo. 
Kot zdravnik je tu deloval do vdora 
okupatorja v Jugoslavijo. 

Njegovo zdravniško o b m o č j e je 
bilo razsežno. Obiskoval je bolnike v 
tedanjih obč inah Destemik (Sv. 
Urban) , Juršinci, Dornava, Trnovska 
vas. Grajena, Vi tomarc i in Polenšak. 
Klicali pa so ga tudi v obč ino Lenart 
in obč ine ormoškega območja ; v 
mesto Ptuj pa predvsem člani 
Svobode in Vzajemnost i . Svoje 
zdravniško poslanstvo je opravljal 
požrtvovalno. Vsako n o č n o uro je 
bil pripravljen na pot s svojim 
motorjem, kamorko l i so ga klicali. 
Vehko zdravniško območ je je 
zahtevalo obilo n o č n i h obiskov. Pri 
svojem delu pa je bil še tako 
socialno č u t e č , da od revnih 
prebivalcev ni prejemal plačila za 
zdravljenje. Dodajal je celo brez
plačno zdravila. Tako se je njegov 
svetovni 'nazor zrcalil tudi v dejanju, 
ne le v poli t ični akciji, ampak tudi v 
al truizmu. 

O zdravniku Po t rču , ali kakor so 
mu rekli domač in i dr . Južek so 
spletali legende o njegovi dobro t i . 
Danes še živi generacija njegovih 
pacientov, ki potrjujejo, kar smo 
napisali. 

Nekaj let pred okupacijo se je 
nascUl v Juršincih dr. Spindler, ki je 
dr, Po t rča razbremenil za del 
zdravniškega območ ja . 

A R E T A C I J A 

Kakor smo že napisali, je bil dr, 
Pot rč povezan s parti jskim vod
stvom Slovenije. Leta 1927 je 
sekretar PK KPJ za Slovenijo France 
Klopčič poveril skrb za organizacijo 
KP v ptujskem okraju dr, Pot rču , 
Sam zato ni več prihajal v Ptuj, 
Poleti 1929 je bil dr. Po t rč določen 
za nadomestnega člana ali celo za 
sekretarja Pokrajinskega komiteja 
KPJ za Slovenijo, če bi dotedanje 
vodstvo pobrala policija. Tako je 
nam napisal France Klopč ič v 
svojem jjismu, 

Po t rč je v tem času deloval, kakor 
že vemo, s komunis t i v ptujskih 
železniških delavnicah in bil pove
zan tudi s Spolenjakom, Nenadoma 
so ga 19. maja 1930. leta aretirali 
orožniki. Zaprli so ga v Mariboru, 
kjer je dočaka l tudi obsodbo leta 
1931 . 

V obtožnic i č i t amo , da se je 
mraca 1929 sestal v Pesju pri Celju s 
komunist i Ris tom Samardž ičem, 

Z ikom Pecarskim-Ribarcem in 
„Mladenom" , ki so bili člani KPJ na 
Dunaju. KPJ jih je poslala v 
domovino , da bi propagirali za 
komunizem. 

Poleg Pot rča so maja 1930 
aretirali tudi Ivana Spolenjaka, 
kovača v železniških delavnicah v 
Mariboru, doma z Brega pri Ptuju. 
Obtožnica proti Spolenjaku navaja, 
da je februarja 1930 prestal kazen 
osem mesecev zapora po sodbi 
okrožnega sodišča v Mar i to ru ; d a j e 
bil do aretacije član KPJ in da seje 
aprila 1930 sestal v hiši Alojza 
Stropnika v Lukavici pri Šoštanju s 
pokojnim Ris tom Samardžičem-Sta-
ričem. Govorila sta o razpečevanju 
letakov za 1. maj 1930 v Ptuju, 
Spolenjak sije dopisoval s Polancem 
in Star ičem. V obtožnici č i tamo še, 
da je poslala KP v Ptuj Ivana 
Sevničarja, v vilo Zechner , kjer j e 
oddal neko p ismo._Tam mu je dr. 
Po t r č predal pismo za Ivana 
Poljanca v Pesjem. V Pesje je dr. 
Po t rč poslal tudi Spolenjaka, ki se je 
javil najprej pri Ule An tonu . 

Dalje prihodnjič 
V. R. 

Popravek t iskovne napake v 5. 
nadaljevanju gornjega č lanka: V 
zadnjem odstavku čitaj v prvem 
stavku: Po t rč se je leta 1927 
povezal tesneje z Ivanom Spolenja
kom . . . ( p o m o t o m a je napisano 
1937). 

Skrb za invalide 
Posvetovanje v ponedeljek, 26. 

marca 1973, ki sta ga pripravili OK 
SZDL Slovenska Bistrica in Sloven
ske Konjice, je bilo posvečeno 
dnevu invalidov 25. marcu. Izvenelo 
je v zaskrbljenosti navzočih, ker 
družba prizadetim osebam še vedno 
posveča premalo skrbi, da bi se 
enakopravno vključili v življenje in 
delo. Zato so sprejeli sklep, da bo 
posebna komisija pripravila akcijski 
program, ki ga bodo obravnavah 
samoupravni organi v delovnih orga
nizacijah, krajevne skupnost i in šole, 
po razpravah pa bodo pripravih 
družbeni dogovor, ki bo to proble
mat iko .speljal na pot , na kateri bi 
sicer že morala biti . 

Največ besed je bilo izrečenih o 
duševno nezadostno razvitih otro
cih, ker so problemi mlade genera
cije t r e n u t n o najbolj prisotni zaradi 
aktivnega dela posebne osnovne šole 
in društva za p o m o č duševno 
nezados tno razvitih oseb. Društvo te 
dni izdeluje evidenco vseh duševno 
nezados tno razvitih o t rok po kate
gorijah in program or topedagoške 
službe za težje mo tene o t roke . Toda 
že sedaj, ko so šele pri načr t ih , se 
pojavljajo težave zaradi finančnih 
sredstev in ker so zakoni in predpisi 
s tega področ ja neusklajeni in 
pomanjkljivi pa tudi zavzetost druž
be je še vse prej ko t zadovoljiva. 

Ob zaposlovanju in delovni reha
bilitaciji invalidov se v podjetju 
nemalokra t pojavljajo težave zaradi 
ozke miselnosti določenega kroga 
ljudi, zaradi neprimernih tehnolo
ških pos topkov, izmenskega interes

nega dela ter fizičnih naporov. 
Kljub temu pa ne bi smel nastajati 
problem zaposlovanja duševno pri
zadete mladine in delovnili invali
dov, saj je v obeh občinal i . bistriški 
in konjiški, so poudarili , dovolj 
delovnih mest , ki so primerna za 
take delavce. Res je sicer, da je 
posebna osnovna šola v zadnjih letih 
naredila veliko, ker se že poznajo 
rezultati strokovnega in načr tnega 
dela, spreminja se miselnost -in 
sodelovanje staršev, kategorizacija 
o t rok je spro tna in učinkovi ta , 
vendar se spremenjeni odnosi kažejo 
samo v nekater ih sredinah. Od 
bistriških delovnih organizacij sta še 
največ razumevanja pokazali IMPOL 
in Steklarna, druge stojijo večinoma 
na strani in z nezaupanjem gledajo 
na take ljudi. Ce bi bilo drugače , ne 
bi bilo samo v Slov. Bi strici 1 
nezaposlenih delovnih invalidov, ki 
so potisnjeni na rob družbenega in 
normalnega življenja, .raradi neure
jenih materialnih pogojev breme 
družbe in največkrat izpostavljeni 
škodljivim vplivom ulice. Nerazum
ljivo je tudi dejstvo, da kmečki 
otroci še vedno niso vključeni v 
delovno rehabili tacijo, kar pomeni , 
da so v neenakopravnem položaju z 
drugimi. 

Nazvoči so se tud i uprli predlo
gom, da bi za men ta lno lažje 
prizadete ustanavljali posebne za
šči tne delavnice. Te naj bodo samo 
za težje pr izadete , ker izkušnje 
kažejo, da s take vrste „izolaci jo" 
dosegamo prav nasprotne uč inke , 
kot bi j ih sicer, če bi te kategorije 
oseb vključevali v delovne procese v 
podjetjih. 

Da bi v obeh obč inah to proble
mat iko spravili z dnevnega reda, 
bodo s t rokovne komisije pripravile 
družbeni dogovor, ki bo reguliral 
zaposlovanje kategoriziranih oseb in 
sploh vsa vprašanja s tega področja. 

Akcija OK SZDL je vsekakoi 
pohvale vredna, nekoliko manj pa 
dejstvo, da je bilo na posvetovanju 
samo osem predstavnikov delovnili 
organizacij v obeh občinal i . 

M. Munds 

Odkritje spomenika Borisu Kidriču -
27. aprila 

Na seji obč inskega poli t ičnega 
aktiva, ki je bila v ponedeljek, 26 . 
marca 1973 , seji so prisostvovali 
tudi predstavniki krajevne skupnost i 
in TGA iz Kidričevega, so k o n č n o 
sklenili, da bo odkritje spomenika 
velikemu slovenskemu revolucionar
ju Borisu Kidriču v Kidričevem 27. 
aprila letos. 

Prvotno je bilo predvideno, da bi 
spomenik odkrili na krajevni praz
nik v Kidričevem - 8. aprila m bi 
svečanosti povezali tud i s spominom 
na 20-lctnico mnogo prezgodnje 
smrti Borisa Kidriča. Upoštevajoč 
dejstvo, da bodo na ta dan v Ptuju 

in na Des temiku svečanosti v 
počas t i tev 70-letnice rojstva dr.' 
Jože ta Po t rča , co svečanost v 
Kidričevem preložili na 27 . april, t o 
je na dan slovenskega praznika -
oble tn ico ustanovitve Osvobodilne 
fronte , kar je tudi prav. saj je bil 
Boris Kidrič prvi sekretar O F . 

Podrobnejši program proslave v 
Kidričevem bodo pripravili v sodelo
vanju s pristojnimi republiškimi 
organi, saj bo imela ta svečanost 
slovenski in jugoslovanski pomen. 
Svečanost bodo združili tudi s 
proslavo mednarodnega praznika 
dela. 

F . F . 

Sindikati za dom v Kumrovcu 
v vsejugoslovansko akcijo za 

postavitev Spominskega doma bor
cev narodnoosvobodi lne vojne in 
mladine Jugoslavije so se dejavno 
vključili tudi ptujski sindikati . Na 
seji predsedstva občinskega sveta 
ZSS Ptuj, ki j o je vodil predsednik 
Danilo MASTEN, so soglasno 
sklenili, da bo vsak član sindikata v 
ptujski obč in i prispeval za gradnjo 
doma 1,5 odstotlca od svojega 
enomesečnega zaslužka. 

To za delovne ljudi ne bo posebna 
obremenitev, raj bi ta prispevek dali 
v dveh letih in sicer polovico, to je 
0 , 7 5 % od enomesečnega zaslužka 
letos za dan mladost i , t o je od 
osebnega d o h o d k a za mesec maj; 
drugo polovico pa prihodnje le to . 

Predsedstvo je prepr ičano, da ne bo 
č lana sindikata v ptujski občini , ki 
se s svojim skromnim prispevkom ne 
bi vključil v akcijo za gradnjo 
veličastnega spomenika bratstva in 
enotnos t i jugoslovanskih narodov in 
narodnos t i , za katerega je tovariš 
Tito 2 1 , aprila 1972 položil temeljni 
kamen . 

F . F . 

Obnova cestno-
prometnih 
znakov in 
obvestil 

Na o b m o č j u ptujske , bistriške 
mariborske in o rmoške obč ine ji 
cestna oskrbovalna služba p r i č e l 
obnavljati cestna obvestila in stari 
dotrajane p r o m e t n e znake z novimi 
ki so izdelani p o evropskih predpisil 
za medna rodn i p rome t . Na cestah I 
reda so se pojavili tudi novi znaki zi 
avtobusna postajališča; plava kva 
dratna tabla s simbolom avtobusa 

Na nevarnih in nepreglednih cest 
nih zavojih, kakor pred železniškim 
prelazi so postavljeni p r o m e t n i zna 
ki na obeh straneh cestišča. Nov 
p rometn i znaki so izdelani iz kvah 
te tnih , m o č n o fluorescenčnih b a r 
in jih bo mnogo laže opazi t i , kako 
do sedaj. 

Sedaj je obnova zajela v glavnen 
ceste I. reda, vendar b o d o di 
tur is t ične sezone p o s t o p n o zajeU vsi 
ceste, ki so p o m e m b n e za medna 
rodni p rome t . 



Majšperk danes in jutri 
Ko danes beremo razprave o 

gospodarski razvojni poli t iki ,] ko 
slišimo o večletnih gospodarskih 
programih v raznih predelih naše 
republike na eni strani, po drugi 
strani pa pogostokrat zasledipio 
poročila, kako so se nekatera , danes 
zelo dobro stoječa gospodarska 
podjetja razvila v k ra tkem razdobju 
iz majhnih delavnic in obratov, se 
vprašujemo, kje smo pravzaprav mi. 

Ce ves ta razvcg apliciramo na 
področje krajevne skupnost i Majš
perk z nekoliko širšim zaledjem dela 
Haloz, kaj hitro opazimo, da se v 
nobenem primeru ne m o r e m o meriti 
z razvitejšimi predeli. 

Pri nas je v glavnem ostalo tako, 
kot je bilo nekdaj , v primerjavi z 
razvojem drugod pa moramo ugoto
viti, da smo celo nazadovali. 

Najbolj konkre tna pr idobi tev in 
tudi edina, je elektrifikacija, ki pa 
do danes še kljub t emu ni speljana 
do slehernega gospodarstva. Korist, 
ki jo imajo ljudje od elektr ike, je v 
glavnem luč , radio in žrmlje na 
motorn i pogon. V gospodarstvu pa 
nima tistega uč inka kot ga ima 
lahko drugod, ker pri nas za to tudi 
ni pogojev. Razen elektr ike je bilo 
preoranih tudi nekaj cest, ki pa so 
res amo še lokalnega pomena . 

Spomnimo se, da so bile še pred 
10 15 leti skoro v vsaki vasi 

zbiralnice za odkup sadja in mošta . 
Danes ni nikjer nobene več in tudi 
sadje, ki ga pridelovalci po teh grdih 
cestah pripeljejo do Majšperka, je 
težko prodat i in ga ljudje vozijo 
nazaj. Nekateri pa tega ali ne 
zmorejo, ali pa se j im ne splača in 
raje pustijo, da segnije, k a m o r je 
padlo . 

Koliko so ljudje iztržili za 
kostanjev - les, dokler je bila v 
Majšperkuše tovarna strojil, bi bilo 
težko presoditi . V glavnem bi brez 
oporekanja lahko zaključili , da so 
imeli prebivalci prej dosti več 
možnost i priti do denarja, kot pa 
danes. 

Ne bi smeli iti mimo tega, da 
revnejši haloški prebivalci že vsa 
leta po vojni in iz leta v leto v večjem 
številu prejemajo socialno p o m o č v 
raznih oblikah od oblači l , hrane do 
socialnih podpor in priznavalnin. 
Najbrž bi bilo veliko bolje, t em 
ljudem dati delo oziroma možnost i 
za stalen zaslužek, ne pa jih 
paralizirati vsak mesec z nekaj 
t isočaki, za nameček pa jih 
potolažit i še s kakim oblači lom. Ker 
posebno mlajši ljudje tod niso videli 
nobene perspektive, so se, čeprav v 
primerjavi z drugimi področj i malo 
pozneje, drug za drugim začeli 
spuščati v svet, od kode r se več ne 
vračajo. 

Samo IZ šolskega okoliša Naraplje 
se je v povojnih letih odselilo nad 
200 mladih ljudi. Koliko pa iz 
Žetal . S toperc , Majšperka, Dolenc, 
Makol? Vsi ti predeli se vidno 
praznijo. Ti. ki ostajajo se upravi
čeno sprašujejo, kaj bo z njimi. 

Majšperk marsikdo večkrat isto
veti kar s tovarno, z industrijskim 
centrom. Majšperk. je bil povojna 
leta precej časa res najmočnejši 
industrijski center v občin i . Za 
občino je bil ta objekt največja 
kovnica denarja. Sedaj so se razvih 
drugi kraji v obč in i in kaže, da se 
bodo še razvijali. Industrija se 
koncentr ira . A tudi v Ptuju v 
primerjavi z večjimi centr i zelo 
malo. Majšperk pa je v glavnem ostal 
isti Majšperk, kot je bil nekoč , le da 
je po g o s p o d a r j i pomembnos t i 
zaradi panoge mnogo izgubi^. 

Objekt se ni kdovekaj razširil. 
Po t rebna je rekonstrukcija, sredstev 
pa ni. Viška delovne sile ne more 
sprejeti. V naši neposredni bližini je 
vsaj po nekdanjih normativih, gigant 
Kidričevo. Koliko sestankov je bilo 
okrog zatezovanja pasov, da zgradi
mo težko industri jo? Z velikim 
op t imizmom smo žrtvovali in zrli v 
bodočnos t , od nje tudi upali in 
pr ičakovali , po tem moledovali , na
zadnje pa ostali razočarani . Gigant 
Kidričevo ni rešil odvisne delovne 
sile v Halozah in Majšperku, ta je 
morala, naprej in je danes raztresena 
po ceh Sloveniji in tudi izven nje, 
Ce je v gospodarskem razvoju 
predvideno, da se bodo Haloze 
izpraznile, po tem je to ljudem treba 
povedat i , da se bodo pravočasno 
znali or ient irat i . 

Majšperk s svojo širšo okolico je v 
minul i vojni bil ze lo p o m e m b e n , ker 
je bil tu center osvobodilnega 
gibanja predvsem zaradi geografske 
oblikovitosti tal in tudi sicer 
p o m e m b n e lege. Menim, da tudi s 
tega vidika tega območ ja ne bi 
kazalo zanemarjati , kajti sam gozd, 
brez ljudi je pomanjkljivo za toč išče . 

Upajmo, da do podobn ih situacij 
ne bo prišlo, vendar so ljudje v 
zaledju zelo pomembni in po t rebni . 

Glede na navedena dejstva in na 
smernice gospodarskega razvoja 
obč ine , pol i t ični aktiv v Majšperku 
smatra, da bi se bilo o nekaterih 
akcijah enkrat le po t rebno konkre t 
neje pogovoriti in ugotoviti , kakšno 
mesto bo imel Majšperk v dolgoroč
nejšem perspektivnem planu obč ine 
in republ ike. 

Ko danes govorimo o minulem 
delu, bi ne bilo neumes tno oceniti 
minulo delo Majšperka ko t celote, 
vložena sredstva, ki j ih je kraj 
prispeval skupnost i in po drugi 
strani oceni t i , kol iko je kraj od tega 
dobil vrnjenega, oziroma kol iko bi 
že bilo napravljenega, če bi s temi 
sredstvi lahko sami gospodarili . Gre 
torej za uvrstitev kraja v dolgoroč
nejši program. 

Treba borazmisht i , s kakšno vejo 
gospodarstva naj bi se tu začeli 
ukvarjati, da bi rešili in zadovoljih 
socialne potrebe. 

Tov. Popit je nedavno tega v Ptuju 
govoril o decentralizaciji oz. o 
dislokaciji industrijskih objektov in 
o njih prenosu v zaledje, bliže 
delovni sili. Ce je t ako in če bo 
tako , bo treba misliti na nadaljnji 
industrijski razvoj tol iko bolj, ker 
osnove in pogoji za to pri nas so. 

Če bi bilo neko dejavnost m o ž n o 
predvideti , bi po tem laže t emu 
us t rezno usmerjali mlade ljudi v 
pokl ice , če bi vedeli, da bodo po tem 
lahko našli tudi us t rezno zaposlitev. 

O takem zastavljenem programu 
bi bilo treba začet i razmišljati in 
razpravljati v krajevnem kot v 
obč inskem merilu in najbolj prime
ren program z e n o t n o akcijo 
realizirati. Vendar o tem drugič. 

Ivan Smolej 

R A D I A L N E G U M E O D S L E J 
IZ D O M A Č E P R O I Z V O D N J E 

Tovarna gumijastih izdelkov Tigar 
iz Pirota, ki izdeluje tudi zračnice in 
plašče za mo to rna osebna vozila, je 
ta mesec pričela proizvajati tud i 
radialne pasaste gume za osebne 
avtomobi le , od 11,5 cola do 
velikosti 15 colov. Tovrstnih izdel
kov pr i , nas še ni bilo in smo j ih 
uvažali, zraven tega so bile carinske 
stopnje na avtomobilske gume zelo 
visoke. 

Kako dolgo še? 

Ptujsko javno smetišče ob drav
skih rokavih, imenovano Biri, 80 m 
od centra • mesta , dan za dnem s 
„pr i je tn imi" vonjavami vseh 24 ur 
dnevno omamlja občane na o b m o č 
ju V. terena in naselja ob Ormoški 
cesti. 

Največji problem nastane, ko piha 
veter p ro t i mes tu in zraven stalnega 
smradu po gnilobi prinaše še dim 
gume in drugih mater ialov, k i j ih na 
tem smetišču sežigajo. Zaradi tega 
smetišča je čez poletje na celotnem 
o b m o č j u tudi mnogo več vsemo
gočega mrčesa . Podobna smetišča v 
drugih državah redno kontrol irajo 

sanitarne inšpekcije in občasno 
presipujejo odpadke s p r a h o m žive
ga apna, da preprečujejo moreb i tno 
širjenje nevarnih bolezenskih klic ali 
kakšnih kužnih oboljenj, 

Verjetno bi bilo p o t r e b n o , da bi 
se na to zanemarjeno smetišče 
odpravil kateri od predstavnikov 
sanitarne in zdravstvene inšpekcije, 
kajti t r enu tno to smetišče mes tu 
Ptuju več škodi kakor korist i , 
zraven tega je njegova lokacija iz 
zdravstvenih, sanitarnih in bioloških 
vidikov nepr imerna in ne sodi na 
sedanje m e s t o . 

F o t o : Kosi 

Vsakdanji prizor nad ptujskim smetiščem^ 

09ČINA NAJ VEČ PRIMAKNE 
Zbora volilcev KS Kidričevo se je 

udeležilo le okrog 70 občanov , 
prisostvoval pa mu je tud i tajnik 
obč inske tskupščine Ptuj IVAN 
RAU, ki je tudi odgovarjal na 
vprašanja občanov . Najprej je od
bornik SO Maks Jab ločnik seznanil 
navzoče z osnu tkom smernic razvo
ja občine Ptuj ter z osnu tkom 
p r o r a č u n a obč ine za leto 1 9 7 3 , 
nato pa je še A n t o n K o s i ^ o r o č a l o. 
delu KS Kidričevo v minulem letu 
ter o predlogu programa dela za 
letošnje le to; sledilo še j e -poroč i lo 
predsednice KO naselja Kidričevo I. 
A N E V R A B I C , k i j e občane sezna
nila s p o t e k o m priprav na uvedbo 
krajevnega s^rnoprispevka v naselju 
Kidričevo 1, ki ga do danes edino v 
KS , še nima. Razprava je bila 
konst rukt ivna in kr i t ična . Vrabičeva 
je postavila tajniku SO vprašanja in 
sicer: koliko dobi ptujska ko t 
nerazvita obč ina sredstev iz republi
škega p ro računa , kajti sama kot 
nerazvita namreč daje sredstva za 
nerazvite. Obč inska skupščina bi 
morala dajati več pouda rka sofinan
ciranju kopalnega bazena v Kidr iče
vem, saj ga pravzaprav gradijo tudi v 
korist obč ine in tretje ali b o obč ina 
sofinancirala dejavnost mladinskega 
kluba v Kidričevem - ko bo le-ta 
ustanovljeha, ko t to dela v Ptuju. 
Tajnik SO je v odgovoru poudar i l , 
da se je glede sofinancirnja treba 
konkretneje pogovori t i s predsatav-
niki KS, s kater imi so dosedaj še 
vedno našU skupen jezik in, da je 
vsekakor treba tukaj najti nek vir 
sredstev. Omenil je n a m r e č , da bi 
naj KS koristila del sredstev od 
prispevka na mes tno zemljišče, ki ga 
obč ina v celoti pus t i K S , vendar ta 
odgovor ni povsem zadovoljil obča 

nov. Kar se t iče sofinanciranja 
delovanja mladinskega kluba pa je 
dejal, da je p a č t reba s strani KS 
poslat i predlog in bo se nekaj že 
skušalo urediti tudi v tej smeri. 
Glede sredstev za nerazvite obč ine , 
ki j ih dobiva obč ina Ptuj je tudi 
obširno poroča l , kam gredo in v 
kakšne svrhe so namenjena oz. 
kor iščena. 

Poroči la o delu KS v minulem 
letu so razvnela razpravo, na vpraša
nja pa je odgovarjal tajnik KS 
Matevž Cestnik, nekaj pa tudi 
predsednik in predsednica KO z 
naselje I. Bilo je tud i precej vprašanj 
v zvezi s stanovanjskimi problemi . 
Glede uvedbe krajevnega samopri
spevka za naselje Kidričevo I, pa so 
občan i bili mnenja, da ga je t reba 
d o k o n č n o uvesti, pri tem pa so 
mnogi menil i , d a j e najprej p o t r e b n o 
ukrenit i vse, da bodo krajani bolj 
čuvah parke , nasade in igrišča, kajti 
te stvari sedaj precej uničujejo. 
Tako je bilo poudar jeno , d a j e 
o t roško igrišče ob vrtcu bilo name
njeno o t r o k o m , da pa se danes tam 
igrajo in brcajo žogo odrasli mladin
ci in pri tem uničujejo t ravo, ograjo, 
op remo in p o d o b n o . Zahtevah so 
stroge ukrepe za t is te , ki v naselju 
namerno uničujejo nasade in drugo , 
kar so uredih občan i , F . M, 



Še vedno o kanalizaciji 
Kot ^ 'ovsod, so imeli zadi\jo 

nedeljo tud i v Vidmu zbor volivcev, 
na katerem so obravnavali in sprejeli 
občinski p r o r a č u n za leto 1973 ter 
bili seznanjeni z de lom, uspehi in 
težavami i v krajevni skupnost i . 

Velja omeni t i , da je bila prosvetna 
dvorana nabi to po lna , da za vse- ni 
bilo prostora , da bi sedeli, vendar so 
vztajah skoraj tri ure, kol ikor je 
trajal zbor. To pa kaže , da se ljudje 
v zadnjem času živo zanimajo za 
občinsko, zlasti pa krajevno proble
matiko. 

Zaradi pomar\jkanJa pros tora bo
mo na kra tko poroča l i samo o drugi 
točki dnevnega reda, to je o delu, 
uspehih in težavah krajevne skupno
sti, kajti prav o tem je bila tud i 
najbolj živahna diskusija, zlasti o 
zasmrajeni ter onesnaženi S t u d e n č -
nici, ki teče vzdolž vasi Pobrežja, 
Šturmovca ter se pri Vidmu izliva v 
Dravinjo in v ka te ro se po kanaliza
ciji s farme bekonov iztekajo svinj
ski odpadk i , kar že nekaj let 
povzroča h u d o kri in kot vemo , so 
vaščani Pobrežja svoje negodovanje 
izražah že tudi z javnim pro tes tn im 
zborovanjem spomladi lanskega leta . 

Živahna je bila razprava tudi glede 
• asfaltiranja obč inske kot tudi r epub

liške ce'ste od Suhe veje do Purgove 
domačije v Dravinjskem vrhu, v 
dolžini blizu 4 k i lometrov. Cesta je 
sicer bila ob izdatni f inančni p o m o 
či krajanov asfaltirana samo do 
Vidma, m e d t e m ko je skozi Videm 
ostala še vedno makadamska . To je 
blatna in prašna, kar vse je in še 
povzroča m e d o b č a n i ozi roma voliv
ci hudo kri, še posebej , ker so 
nekateri o b č a n i , zlasti iz Vidma , 
odklonili plačilo prispevka, za kate
rega so se obvezah p lača t i izredni 
prispevek. T u pa se je mora lo 
vodstvo krajevne skupnost i za teč i 
celo k sodni izterjavi. Vse to in še 
nekatera druga nesoglasja m e d o b č a 
ni, njihovim občinskim odborn ikom 
ter vodstvom družbenih organizacij 
je privedlo do tega, da je Boško 
Varnica, odborn ik obč inske skup
ščine dal p ismeno ostavko na 
odborniško funkcijo, kar je vohv-
cem pojasnil tudi na zboru volivcev. 
Volivci so sicer zahtevali, da se 
njegova ostavka ne sprejme, oz i roma 
da Boško Varnica še naprej do 
izteka m a n d a t n e dobe ostane o b č i n 
ski odbornik . 

Zbora volivcev so se udeležih tud i 
Zdravko Turnšek , predsednik obč in 
ske konference SZDL ter Miha 
Kolarič. sekretar , sicer tud i nače ln ik 
uprave za d o h o d k e ter ing. N e t k o 
Babic kot predstavnik Kmetijskega 
kombinata iz Ptuja, ki so volivcem 
dajali odgovore na postavljena vpra

šanja. 
Predstavnik kombina ta je voliv

cem dokaj obširno in razumljivo 
obrazložil celoten p o t e k glede grad
nje kanalizacije s farme bekonov ter 
zagotovil, da b o ta p rob lem, ki sicer 
povzroča h u d o kri , zagotovo v 
celoti rešen še letos, najpozneje do 
junija, ker je že speljana nova 
kanalizacija v vodni kanal iz Kidri
čevega, ki se steka v Dravo, kar vse 
bo kombina t veljalo 134 starih 
milijonov. Denar pa je že zdavnaj 
zagotovljen. Ovire pa so nastale 
zaradi tega, ker k o m b i n a t še ni dobi l 
ustrezne odobr i tve , ki je po t r ebna 
za dokončanje teh del. 

Glede nedokončan ja del pr i asfal
tiranju ceste skozi Videm pa je kot 
glavni vzrok v t em, da je po novi 
kategorizaciji cest v SRS cesta skozi 
Videm repubhška cesta. Republ ika 
pa ni pokazala razumevanja za 
po t r ebe Videmčanov ter ni prispeva
la denarja za asfaltiranje ceste skozi 
Videm v dolžini nekaj sto me t rov . 
Ta dela bi po p r e d r a č u n u veljala 
okrog 90 starih milijonov. Tega 
denarja pa obč ina ko t tud i o b č a n i 
sami ne zmorejo . Vodstvo krajevne 
skupnosti je bilo p r e p r i č a n o , da b o 
pr i modernizacij i ceste pomagala 
tudi republ ika, zato so s Komunal 
nim podjetjem v Ptuju sklenili 
ustrezno pogodbo za asfaltiranje 
ceste do Vidma m e d t e m ko je skozi 
Videm p a č ostala v p rvo tnem 
stanju. ImeU tud i niso dovoljenja za 
modernizaci jo , ker je skozi videm 
treba speljati tud i kanalizacijo, kar 
zelo poveča stroške modernizaci je , 
S tem mnogi izmed vohvcev prej 
niso bili do pod robnos t i seznanjeni, 
kar pomeni , da je pri modernizaciji 
ceste izvršila svojo dolžnost obč ina 
ko t tudi krajevna skupnost , ki si je 
še kako prizadevala, da bi bila cesta 
v celoti in p o n a č r t u rekonst ru i rana 
do Purgove domači je . 

Kot smo slišah, si vodstvo krajev
ne skupnost i še naprej prizadeva, da 
bi dobili asfalt tud i skozi Videm, Pri 
tem pa velja omeni t i , da brez 
izdatne p o m o č i krajanov ne bo šlo, 
kar p o m e n i da bo t reba ponovno 
izvesti akcijo zbiranja izrednih pri
spevkov ter je pr ičakovat i , da b o d o 
krajani imeli do tega problema zato 
več razumevanja. 

Pritrdili pa smo naposled staremu 
o č a n c u iz Haloz, k i j e dejal, da so tri 
ure diskutirah o asfaltiranju ceste 
skozi Videm, Haložani pa nimajo 
niti navadnih p o t i , skratka, da brez 
gumijastih škornjev ne morejo pr i t i 
niti v Videm, vendar tol iko ne 
godrnjajo. K o m e n t a r k t emu je prav 
gotovo povsem odveč . 

F . H. 

Agilen RK Videm pri Ptuju 
Osnovna organizacija Rdečega 

križa Videm pri Ptuju je na svoji 
skupščini 10. marca 1973 pregledala 
svoje delo v zadnjih dveh letih. 
Prisotnih je bilo 130 članov 
Rdečega križa, udeležili so se je tudi 
zastopniki d ružbeno pol i t ičnih orga-
jiizacij in društev in zastopnik O b č . 
odbora Rdečega križa Ptuj . 

Iz poroči l predsednika Janka 
Traperja in tajnika Miorada Pavlovi-
ča izhaja, da je v organizacijo 
včlanjenih 295 odrashh in 17 
mladih č lanov ter 330 učencev 
osnovne šole Videm pri Ptuju. 

V osmih letih je s tega območja 
darovalo kr i 616 o b č a n o v in je 
organizacija v pridobivanju krvoda
jalcev na sedmem mestu v občin
skem merilu. Število krvodajalcev se 
je v zadnjih treh letih o b č u t n o 
poveča lo , saj je sedanja udeležba 
p o p r e č n o 100 na leto. 

Organizacija ima evidentiranih 52 
socialno ogroženih občanov , k.-.e-
rim je v tem obdobju nuuena 
dvakratna p o m o č v oblačilih. Teh 

ogrožencev je več , p o m o č pa so 
dobih le najbolj potrebni . 

Organizacija ugotavlja, da je 
zadnja leta m o č n o onesnaženo 
okolje tega območ ja z o d t o k o m 
odplak s farme bekonov v Lancovi 
vasi, ki se stekajo v potok 
S tudenčn ico , enako pa je z o d p r t o 
kanalizacijo v Vidmu, s čemer so 
prizadeti občan i vasi Pobrežje, 
Sturmove£ in Videm pri Ptuju. 

Na skupščini je bilo podeljeno 30 
zaslužnim krvodajalcem 28 zlatih, 
srebrnih in bronast ih značk ter 2 
plaketi za večkra tno darovano kri . 
Plaketi sta dobila Martin Hvaleč z 
Majskega vrha in Rozalija Kokol iz 
Sturmovca, ki sta kri darovala več 
kot 25-krat, 

Kot važne naloge, ki čakajo 
bodoč i odbor , je organizacija službe 
prve pomoč i in namesti tev omaric 
PP na terenu, formiranje ekipe za 
udeležbo na tekmovanju ekip prve 
p o m o č i letos, še uspešnejše pridobi
vanje krvodajalcev in č lanov Rdeče
ga križa. 

MP 

Vsestransl<a alctivnost Iculturnega 
društva Kungote 

č e p r a v smo o kul turno prosvet
nem društvu Kungota že večkrat 
pisah, ne m o r e m o , da bi ne zapisali 
njihovega dela v zadnjem času. 
Dramska sekcija je gostovala z igro 
„DVE N E V E S T I " v sedmih krajih 
ptujske in tudi mariborske obč ine in 
sicer v Des t emiku , Slovenji vasi. 
Grajeni, V idmu , Gerečji vasi, Hot i -
nji vasi in Trn ičah . Na vseh 
gostovanjih je sodeloval tudi pevski 
zbor , ki v zadiyem času vse bolj 
stopa v ospredje, Harmonikarska 
sekcija vsestransko vadi. Večkra t 
tedensko je odpr ta knjižnica, v 
kateri imajo že precejšnje število 
lepih in zanimivih knjig. Nabavili so 
nov pisalni stroj in ostale po t rebšč i 
ne , dobili so radio aoarat . ki iim ga 

je daroval zasebnik in so si ga dali 
popravi t i . Mladinski aktiv je že 
priredil zabavni večer, redno pa se 
sestaja v dvorani, ki si jo želijo še 
bolj opremit i , čeprav so tudi v tej 
smeri mnogo storili. Kot mnoge 
druge pa tudi njih tepe le vprašanje, 
odkod dobi t i sredstva za kritje vseh 
po t r eb , saj jim d o h o d k i od gosto
vanj ne krijejo niti lastnih stroškov 
priprav, učiteljev, kurjave, el. t oka 
in p o d o b n o . Zato so že zaprosili 
p o m o č O b č . zvezo KP organizacij 
Ptuj , ki j im bo po svojih možnos t ih 
prav gotovo pomagala , saj so za
enkrat eno najbolj aktivnih KPD v 
obč in i Ptuj . V. M. 

OBVESTILO 
Ljudska in študijska knjižnica Ptuj 

obvešča, da bo s 1. aprilom 1973 v 
odde lku ljudske knjižnice podaljšala 
dnevni izposojevalni čas in ga 
prilagodila bralcem, predvsem dija
k o m - vozačem. 

Ljudska knjižnica bo odpr ta za 
izposojo in branje v čitalnici v 
ponedeljek, torek , če t r tek in petek 
od 8. do 10. ure in od 12. do 15. 
ure, v sredo od 8. do 10. ure in od 
12. do 18. ure , v soboto pa od 8. do 
10. ure . 

Ljudska knjižnica kupuje vse 
leposlovne knjige in p o m e m b n e 
p o u č n e izdaje. Knjižni fond je 
pregledno urejen po strokah in si 

bralci lahko sami izbirajo knjige na, 
policah. V čitalnici je bralcem na 
voljo dnevno časopisje in pomemb
nejše revije. Zaradi ugodne lokacije 
v pri t l ičnem delu zgradbe je 
knjižnica dos topna tudi staiejšim 
ljudem. Pridružite se tudi vi 
številnim bralcem. 

Obenem o p o z a g a m o ' t ud i na 
ostala oddelka ptujske knjižnice. 
Mladinska knjižnica (Krempljeva 2) 
posluje za bralce dnevno od 9. do 
14. ure, ob sobotali od 10. d o 
12. ure, študijska knjižnica (Trg 
svobode 1 - nad novo pošto) pa v 
ponedeljek, torek, če t r tek in petek 
od 12.30 do 18.30, v sredo 
nepret rgoma od 8.00 do 18.30, ob 
sobotah pa od 8. do 13. ure. 

Spoštovani naročnil<i! 
Te dni vas bodo, kot vsako leto v tem času, obiskali 
vaši pismonoše ter vam predložili naše položnice za 
plačilo naročnine za TEDNIK za prvo polletje 1973. 
Prosimo, da omogočite pismonošem inkaso naročnine 
takoj pri predložitvi položnice, da jim ne bo treba za
radi tega večkrat prihajati k vam. 
C e ste medtem že poravnali naročnino v naši upravi, 
predložite pismonoši blagajniški prejemek. 
Za razumevanje se vam v naprej zalivaljujemo! 

Uprava T^dnik{( 

osebna hroniha 
RODILE SO: 

Marija Milošič, Mali Okič 45 -
Dušana; Marta Vesenjak, Mostje 8 -
deklico; Kristina Galun, Sestrze 2 — 
dečka; Marija Vršič , Ločk i vrh 25 -
Bernardko; Ivana St rmšek, Miklavž 
2 - Darks j Marija O m a n , Levajnci 
23 - d e č k a ; Marija Hamersak, 
Stojnci 4ya - d e č k a ; Albina Ka-
"lenšek, Zetalje 38 - d e č k a ; Terezi
ja Kšela, Dornava 20 - Ignaca; Ana 
Blažek, Janški vrh 34 - dekl ico ; 
l^arija Jesih, Bratonešice 9 -
deklico; Jožica Petek, Tr^ovišče 38 
7 dečka; Terezija Lašic , Dobrov-
sčak 10 - dečka ; Elizabeta Štrucl , 
Strajna 19 - Jožeka ; Marya Kloba
sa, Gradišče 61 - Dar inko; Marija 
Puc, Moškanjci 11 - dek l ico ; 

Matilda Topolovec, Jadranska 17 -
Vesno; Elizabeta Gor ičan , Savci 39 
- dekl ico; Marija Bedrač, Gibina 27 
- dekl ico; Blagorodna Stojčevski, 
Gregorčičev dr. 6 - dečka ; Roza 
Sagadin, Mihovce 3 - A lenko ; Ana 
Horvat , Rabelčja vas 15 - Vesno. 

POROKE: 
Jože Zofič, Mrzla vas 18 in Albina 

Klaneček, Gruškovje 16. 

UMRLI SO: 
Ana Poznik, Orešje 2 1 , ro j . 1889, 

umrla 17. marca 1 9 7 3 ; Ana Dajč-
man , Trg MDB 1, roi . 1904, umrla 
3. marca 1 9 7 3 ; Ljuclmila Pečnik, 
Slovenski trg 2, ro j . 1890, umrla 2 5 . 
marca 1973 . 



Večer z Ivanom Potrčem 
v če t r t ek , 22 . marca , je ptujska 

knjižnica v okviru programa priredi
tev Kul turne skupnost i Ptuj pripra
vila v Narodnem domu večer s 
pisateljem Ivanom Po t r čem. Prijet
no presenečenje je bila nabito polna 
dvorana starejših Ptujčanov in še 
več mladine, ki so prišh poslušat 
opisovalca Slovenskih goric in nje
nih ljudi. Literarni večer je bil 

popes t ren s t remi glasbenimi t očka 
mi (Nikolič: Otroški koncer t ino , 1. 
stavek; Luževič: Scherzo; Brandt : 
Na morju) , ki so jih podaU dijaki 
glasbene šole p o d vodstvom Ivana 
Marcijuša ter bar i ton t roben ta (Sre
čko Fegu.š) s spremljavo klavirja 
(ravnateljica E. Srolova) in samo
stojno klavir (B. Sajko). 

Dramski krožek ptujske gimnazije 
je pripravil od lomke iz Potrčevih 
del, sam pisatelj pa je prebra l 
od lomek z avtobiografske novele 
Sergej in J akop . Ravnateljica knjiž
nice JMilojka AHčeva je na kra tko 
orisala življenje in delo pisatelja ob 
r\jegovi 60-letnici (rojstni d a t u m : 1. 
jan. 1913) . Vprašanja, ki jih je 
občins tvo postavljalo Po t r ču , niso 
morda zaradi prevelikega števila 
uspela ustvariti pravega pogovornega 
vzdušja, čeprav so bila po svoje 
zanimiva. Avtor je odgovarjal zelo 
skrbno in obš i rno , pa naj je bilo to o 
njegovem delu, zaporu v Mauthaus-
nu, predvojnem preganjanju, cehzu-
ri, ženi kot pisateljici i td. Kot je 
dejal, se ne strit\ja z mnenjem, d a j e 
tkz . , .domači jska" li teratura man) 
vredna in poudar i l , da je l i teratura 
lahko le bolj ali manj umetniška in 
da bi to . .domači jskost" lahko 
očital i velikim svetovnim pisateljem 
kot so Tolstoj in Dostojevski. Ob 
uporabi narečnih besed v delu, je bil 
mnenja, da je jezik ko t tak s tem le 
obogati l in je besede, ki so p o 
malomarnos t i prezr te , pritegnil v 
knjižno slovenščino. 

Večera so se udeležili tud i pisate
ljevi sorodniki , žena mladinska pisa
teljica Branka Jurca, urednik Naših 
razgledov Bojan Cepuder , maribor
ska publicista pesnik F . Fors tner ič 
in literarni kritik M. Kramberger ter 
pisatelj R. SeUgo. Skoda, d a j e bilo 
ozvočenje tako slabo, da so zadaj le 
s težavo sledili p rogramu. 

V študijski knjižnici s i je Po t rčevo 
razstavo, ki bo odpr ta do konca 
meseca, ogledalo že večje število 
razredov. V 14 vitrinah so poleg del 
in člankov v časopisih zanimivi 
prevodi Potrčevih del v angleščino, 
nemščino , francoščino, italijanšči

n o , rušč ino , češč ino , slovaščino, 
madžaršč ino , a lbanšč ino , makedon-
ščino, hrvaščino in srbščino in 
drugam ter faksimile pisma, ki ga je 
pisal 1934 domač im iz j e če . 

Poudar imo še, da je take večere 
p o t r e b n o še naprej gojiti, ne glede 
na t o , ali b o večji ali manjši odziv, 
da se tako nauci mladina ceniti 
svoje p o m e m b n e rojake. -ob 

L I K O V N A R A Z S T A V A Z A 
M L A D E U S T V A R J A L C E 

Klub mladih iz Ptuja je razpisal 
likovni natečaj za razstavo tovrstnih 
del . ki bo od 20 . do 27 . aprila v 
prostor ih mladinskega kluba na 
Titovem trgu. 

Sodelujejo lahko vsi mladi likovni 
ustvarjalci, ne glede na tehniko in 
material , iz katerega ustvarjajo svoja 
likovna dela. Žirija bo najboljša dela 
nagradila. Prijave za razstavo spreje
ma mladinski klub do 14. aprila. 

Zadnjega marca pa b o v istih 

Erostorih kul turni večer, na katerem 
odo recitirali dela naših modern i 

stov; predvsem Kett teja in Murna.^ 

Muzejska in galerijska 
dejavnost 
R A Z V O J K U L T U R N I H D E J A V N O S T I T K S P T U J 

KAJ S T O R I T I ? 

- omogoč i t i moderno prikazo
vanje (prezentacijo) muzejskih in 
galerijskih zbirk ter jih s č im širšo 
publ ic i te to vključiti v današnje 
tokove živ^enja. Povečat i zanimanje 
med občani , zlasti med mladino; 

- mreže muzejskih zbirk ne kaže 
več m o č n o širiti p a č p a j o organi-
zacgsko in s t rokovno utrdi t i ter 
r^ihovo d g a v n o s t prilagoditi mož
nost im in po t rebam; 

- vzpostaviti uč inkov i to ma t i čno 
s t rokovno službo, katere nosilec bi 
bil za področ je ptujske in ormoške 
obč ine Pok r^ in sk i muzej Ptuj . Na 
ta nač in bi dosegh s t rokovno 
obogati tev dela vseh organiziranih 
muzejskih eno t in njihovo medse-
bojnp programsko dopolnjevanje; 

- razširiti možnos t i operat ivnih 
oblik medsebojnega poslovanja mu
zejev, muzejskih zbirk in galerij, da 
bi s p o m o č j o n^tesnejšega sodelo
vanja dosegh večkra tno izkorišče
nost posameznih akcij in hitrejše 
obračar je vloženih materialnih sred
stev; 

- kadrovsko izpopolni t i vrzeh v 
muzejski in galerijski službi; 

- izboljšati materialne pogoje 
muzejske in razstavne akt ivnost i z 
investicijskimi vlaganji v nove mu
zejske in galerijske prostore ter v 
sodobno urejanje pros torov za mu
zejske zbirke, depoje in razstavne 
po t rebe . 

LIKOVNA DEJAVNOST 

Vso skrb je p o t r e b n o nadalje 
posvečat i slikarski koloniji Bori, na 
ka te ro je t reba vabiti likovne ustvar
jalce iz vse Jugoslavije pa tudi iz 
tujine. Delo popest r i t i z umetn ik i 
razl ičnih likovnih izrazov t ako , da 
bo upodabljanje našega haloSkega 
območ ja in človeka obdelano v 
razl ičnih slikarskih tehnikah. Ob 

tem je vsakoletno razstavno dejav
nost slikarske kolonije t reba razširiti 
izven Ptuja, tud i na nekatere druge 
kraje v obč in i in zunaj njenih meja 
tako po Sloveniji ko t p o Hrvatskem, 

Na hkovnem področ ju je treba 
večjo skrb posvečat i d o m a č i m Ij. 
kovn im ustvarjalcem, tako akadem
skim slikarjem kot amaterskim ij 
naivcem. Omogoči t i jim je treba 
možnost razstavljanja, bodisi v obli
ki samostojnih razstav, retrospektiv 
ali skupinskih razstav. 

Za umetn ike slikarje, ki so največ 
prispevali k upodobi tv i ptujske 
krajine in jo v likovni obliki najbolje 
predstavili širšemu slovenskemu pro
storu, bi bilo t reba uredi t i stalni 
razstavni prostor , kjer bi bila stalna 
razstava njihovih najboljših stvari
tev. To velja v prvi vrsti za slikarje: 
Oeltjena, Mežana, MiheUča, Luga-
riča in morebi t i še katerega. 

Vso skrb je po t r ebno posvečati 
tud i likovni vzgoji, t ako na osnovnih 
ko t na srednjih šolah. Mladino s 
predavanji predvsem pa s pomočjo 
povečane razstavne dejavnosti 
usmerjati in seznanjati z vsem 
tistim, kar je l ikovna umetnost 
prispevala k slovenski kulturi . 

Nadaljevanje 

Z I N K A : 

Vijolica 
Pozdravljena vijolica 
pomladna deh teča cvetica, 
zakaj povešaš glavico, 
kaj skrivaš v grmovje lica? 

Mar se bojiš, da pride vihar, 
ki le po življenju ti streže, 
odnesel ti cveta krasnega čar, 
po tem te brezbrižno zavrže, 

Ne boj se ti mene , cvetica nikar 
skrbno te bom v vrt presadila, 
viharja, plevela te čuvala bom 
in dnevno ti vode prilila. 

V vrtecu mojem vijolica t i , 
na gredi boš vedno ostala, 
ko nova pomlad se rodila bo sp( 
nov cvet s korenin boš pognala. 

Cvetela, dehtela sredi drugih bošro 
mi srce z vonjavo pojila, 
na mojo nikoli vrnljivo pomlad 
boš tožne spomine j^udiia. _ ^ 
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DR. F R A N B R U M E N 

Spolne bolezni 
4 . N A D A L J E V A N J E 

Lepe poteze v značaju 
kopnijo in čedalje bolj izstopajo za 
osebo dosedaj nepoznani , tujiprii j i i-
tivizmi. Pomnljivost in koncent ra 
cija vidno p o p u š č a t a (to opažamo 
sicer tudi še pri drugih boleznih, n . 
pr pri sklerozi) . Počasi se razvije 
značilno eufor ično - V E S E L J A 
Š K O , B R E Z B R I Ž N O , ZADO
V O L J N O S T A N J E S P O T E Z O DE-
M E N T N O S T I , s laboumnost i , s ka
tero se družijo P O V E L I C E V A L N E 
B L O D N J E . Tak nesrečneš pove
ličuje samega sebe: češ jaz sem 
Kristus, Lenin , Aleksander VeUki in 
podobno, kakor p a č ustreza stopnji 
bolnikove izobrazbe. Včasih se 
pridružijo tud i še slike depresivne, 
paranoične in frenične k o m p o 
nente, torej oblike duševnega obole
nja z drugih p o d r o č i j . 

TUDI N A TELESU SE POKA
Ž E J O Z N A Č I L N E S P R E M E M B E . 
Zenici oh romi t a za svetlobne draž
ljaje (se ne zožujejo več p o d 
vplivom svetlobe). Včasih pr ide do 
ohromitve vidnega živca. Refleksi 
ugasnejo. Pojavlja se zatikajoče se 
govorenje. Epi leptoidni , božjasti p o 
dobni napadi in tud i ohromi tveni 
živčni izpadi, slični posledicam 
možganske kapi včasih popestrujejo 
podobo. V poznem stadiju pokaže 
prizadetost tud i samohotn i živčni 
sistem, mišičevje postaja o h l a p n o , 
splošno napredujoče hujšanje in 
znižanje telesne top lo te izpod nor
malnih stopinj . Specifične preiskave 
krvi in h rb t en i čne t ekoč ine niso 
vselej pozi t ivne, za to so p o t r e b n e še 
dodatne preiskave. 

Progresivna paraliza se pojavlja 
kot samostojna posledica sifilide, ali 
pa se druži z boleznijo ohromi tev 
telesnih živcev, predvsem na nogah 
in jo tedaj imenujemo taboparal iza. 
Tema posledicama zapade na srečo 
le majhen del sifilitikov. Do danes še 
niso pojasnjeni razlogi, zakaj meta-
lues le v nekaterih primerih za
ključuje lue t ično o k u ž b o . Domneve 
iščejo razlago v konst i tuci onalnih 
in aispozicijskih nagnenjih, Tak je 
vedno izhod iz nepojasnjene za
drege. V nekater ih primerih pr ide 
pač do okužbe in razkroja speci
fične možganske oziroma živčne 
sredine. DOBA, KO SE TA KOM
PLIKACIJA P O J A V L J A , JE ZELO 
RAZLIČNA. Navadno se pokažejo 
prvi znaki v času 3 - 5 let p o okužb i . 
V redkejših primerih pa se nas tanek 

zvleče tja do 35 let. Torej je 
povprečje nekje pri 12 letih. 

Da bi komplikaci jo , oz i roma nje
no nastajarye spoznali dovolj zgodaj, 
je P O T R E B N O R E D N O SISTEMA
T I Č N O PREISKOVANJE H R B T E 
NIČNE TEKOČINE PRI VSEH, KI 
SO BILI O K U Ž E N I S SIFILIDO. 
To opravljamo zadnja desetletja 
izključno v bolnicah na specialnih 
oddelk ih , ker je b o ^ e , da bolnik po 
takem posegu nekaj dni odleži, da 
omil imo glavobole, ki včsih p o 
punkciji nastopajo. TAKE PRE
ISKAVE SO NUJNE IN TUDI 
OBVEZNE 3 - 5 LET PO O K U Ž B I , 
kljub t e m u , da je bolnik že zdavnj, 
ko t prav imo, kl inično docela p o 
zdravljen, torej brez kakih vidnih 
znakov obolenja. 

TABES DORSALIS je specifično 
obolenje hrbtenjače - h rb ten ičnega 
mozga. Kot pri paralizi, opažamo 
tudi tukaj razenačenje zenic (zenici 
nista enako oblikovani , oziroma 

•nista enako veliki), redkeje oh rom
itev vidnega živca s slabljenjem vida, 
včasih celo oslepitev. Posebno zna
čilni so POJAVI IZGUBLJANJA 
R A V N O T E Ž J A z ataksijo, za kate
ro je nekoordin i ranos t hoje najvid
nejši znak. Bolnik se po tož i : NOGE 
ME NE UBOGAJO V E C , PRE
STAVLJAM J IH , K O T DA NE BI 
BILE MOJE. O P O T E K A J O Č A , NE
KAKO Z A B I J A J O Č A , O K O R N O 
T R D A , Z A T I K A J O Č A SE HOJA 
JE POSEBNO Z N A Č I L N A . Tudi 
splošna občutl j ivost kože je cesto 
opazno zmanjšana. 

Najbolj nevarni 
poklici 

Na posvetovanju v Palmi de 
Malorci so strokoviyaki pokazal i 
tabelo najboU nevarnih poklicev in 
na prvem mes tu je delo poskusnega 
pilota, predvsem kadar gre za 
preizkušanje potniških in t r a n ^ o r t -
nih letal. S sodobno tehniko raket 
nega katapultiranja se je iz vojaških 
lovskih in podobn ih letal lažje rešiti 
pri okvari. 

Na drugo mes to so uvrstili pokl ic 
novinarja, ki mora bi t i zaradi 
svojega dela in poročanja prisoten 

vsem normalnim in nenormaln im 
d o g o d k o m ; prijetnim in nevarnim. 
Prisoten mora bi t i na bojiščih, med 
kriminalci , pri poskusih in p o d o b n o . 
Ce je preveč zvest delu in dogod
k o m , ima prepire doma v zakonu , 
dejansko nima nikoli časa zase in za 
družino; se slabo in neredno hrani in 
nikoli ni sproščen. 

Tretje mesto je zasedel pokl ic 
gospodinje. Delo v gospodinjstvu 
terja mnogo žrtev in nesreč in 
dovede do mnogih bolezenskih 
pojavov. Koliko žen pokonča jo 
e lektr ični kra tki stiki v gospodinj
skih p r i p o m o č k i h , koliko se jih 
težje o p e č e in dobi dermatološkc 
poškodbe kože zaradi pranja in 
umivanja. Trpijo noge zaradi dolgo
trajnega stanja in pljuča zaradi 
vdihovanja večne sopare. 

Če t r t i nevaren pokUc pa naj bi bil 
pokhcn i šofer, ki je nenehno na 
pot i , nima prave prehrane , ne živi z 
družino in je vedno izpostavljen 
vdihovanju strupenih avtomobilskih 
izpuhov. 

Na pe to mes to so uvrstili vojaka 
profesionalca, kot so na primer vsi 
tisti , ki služijo v tujskih legijah, 

Alkoholik v družini 
Kronični alkoholizem je zlo v 

družini, zaradi katerega vsi trpijo. 
Kdaj lahko koga razglasimo za 
kron ičnega alkoholika? Po definici
ji s t rokovnjakov, ki se bavijo s tem 
vprašanjem v okviru svetovne 
zdravstvene organizacije, je kroničn i 
alkoholik tista oseba, ki čezmerno 
uživa a lkoholne pijače in ki je tako 
odvisna od alkohola, da kaže 
duševne ali telesne motnje ter 
motnje v odnosu do drugih ljudi, 
kar vse vpliva na njegovo socialno in 
ekonomsko stanje. 

Kaj je vzrok, da se nekateri ljudje 
vdajo pijači? Največkrat je za to 
več med seboj povezanih faktorjev. 
Kjer so starši alkoholiki , so tudi 
o t roc i , ko dorastejo, večidel alko
holiki ko t v tistih družinah, kjer 
alkoholizma ni. Prav gotovo na te 
o t roke neugodno vphva slab zgled 
staršev, vzgojni motivi in neurejeno 
okolje, v ka te rem odraščajo. Mnogo 
alkoholikov navaja, da je imelo 
težavno o t roš tvo . Drugi zopet 
navajajo za vzrok pitja kakšen večji 
življenjski pretres, ki jih je spravil s 
tira in so iskali pozabe v a lkoholu . -
Neredko vidimo, da koga pritegne 
na t o pot tudi slaba druščina, ki jo 
sprva vzame le bolj za zabavno, a ga 
kasneje tako prevzame, da ne najde 
več pot i nazaj, za ka tero pa je 
po t r ebno kar precej energije. Pozna
m o pa tudi ljudi, ki mislijo, da je 
poln smisel življenja le v uživanju in 
ču tn ih nasladah in j im je alkohol 
po t reben za primit ivno uživanje 
sreče in zadovoljstva. Mnogo ljudi 
išče v a lkoholu izhod za svoje 
psihične napetos t i in nemir. Prav 
gotovo pa j e , da se alkoholu lahko 
vda le neurejena osebnost , na katero 
delujejo še drugi vzročni faktorji. 

Kroničn i alkoholizem se razvija 
počas i , predalkoholna faza traja 
tudi do 15 let, V tem času 
nastajanja človek še dobro prenaša 
alkohol in ga popije čedalje več.~ 
Počasi pa se razvijejo v organizmu 

takšne spremembe, zaradi katerih 
človek ne prenaša več dobro pijače. 
Potrebna mu je vse manjša količina, 
da se opije. Ko se iztrezni , se sploh 
ne spominja več, da je bil pi jaa 
Tako je nastal sedaj pravi kronični 
alkoholik, ki zelo slabo prenaša 
alkohol, vendar se mu zdi, da brez 
njega ne more živeti. Na zunaj je še 
povsem normalen, pristojen in 
ljubezniv, vendar pa doma že ni več 
takšen. Doma razgraja ter terorizira 
ženo in družino. V svojih čustvih je 
zelo spremenljiv. Pridejo t renutki , 
ko je čezmerno občutl j iv ter poln 
usmiljenja do sebe in drugih, ki so v 
nesreči . Takrat tudi t rdno obljubi, 
da ne bo več pil in da se bo 
popravil. Vendar pa že ob prvi 
priliki, ko ugleda a lkoholno pijačo, 
pozabi na vse obljube in zopet se 
začenjajo grobost in nasilnost ter 
nerazumevanje za družino oz. 
pot rebe drugih. 

Počasi se spreminja tudi njegov 
videz. Zanemarja se. Moralne 
kvalitete čedalje bolj padajo. Nima 
interesa za delo niti za napredova
nje. Izgublja kon t ro lo nad samim 
seboj. Med alkohol ikom in okolico 
nastaja čedalje večji prepad. Postaja 
tudi impo ten ten , zaradi česar je na 
ženo l jubosumen in j o m u č i z 
l jubosumnimi scenami. Postaja po-
zabljiv, površen in prazen. Nekdanja 
osebnost čisto propade in v 
najhujših primerih pride do bebavo
sti. 

Poleg duševnih moten j , ki se 
kažejo v propadanju osebnost i , 
pride pri alkoholiku tudi do akutnih 
napadov zmedenost i . Vsem je znan 
delirium t remens , ki je zelo resen 
zaplet . Poleg možganov alkohol 
pokvari tudi je t ra , srce in prebavni 
sistem ter lahko težko prizadene 
splošno zdravstveno stanje. 

Zdravljenje alkoholizma nikakor 
ni enostavno. Po t rebno pa je 
alkoholika ne samo ozdraviti , 
ampak ga tudi socialno rehabiliti
rati . CilJ zdravljenja pa je absolutna 
abstinenca, to se pravi popolna 
opust i tev vsakega alkohola. SKoraj 
noben k ron ičn i alkoholik ne zmore 
tega. da bi po ozdravljenju ostal 
zmeren pivec, torej da bi bil 
sposoben popit i le tu in tam kakšen 
kozarec, t a k kozarec tu in tam ga 
vedno ponovno privede do čezmer-
nosti in poslabšanja celotnega 
stanja, Edini izhod, ki vodi v trajno 
ozdravljenje, je popolna opust i tev 
vsakega alkohola, 

Z A D E L V P A R K I R A N I 
A V T O M O B I L 

V Ivanjkovcih na cesti Ljuto-
m e r - O r m o ž se je pripetila promet
na nesreča zaradi neprevidne vožnje 
voznika osebnega avtomobila. 

I-^anc Magdič iz Ormoža je 
parkiral svoj osebni avtomobil na 
skrajnem robu ceste in odšel k 
bližnjim sorodnikom. Medtem se je 
iz Ljutomera pripeljal s svojim 
osebnim avtomobi lom Avgust Hor
vat iz M. Sobote , Zaradi neprevidne 
vožnje mimo parkiranega avtomobi
la je trči l vanj. Magdičev avto je 
vrglo 22 metrov daleč po nasipu, 
Horvatovo vozilo pa se je obrni lo na 
cesti. Horvat je dobil poškodbe po 
glavi in prsnem košu ter so ga 
odpeljali v ptujsko bolnišnico. 

Skoda znaša 80 .000 din. 
ir 



Zakaj sem postala 

»lahka ženska«? 
(1 . nadaljevanje) 

Poiskali smo nekatere izmed 
žensk, o kater ih gre v našem okolju 
glas, da se ukvarjajo z ljubeznijo za 
denar. Postavili smo eni izmed njih 
naslednja vprašanja: ^ 

„T. T . , se vi res ukvarjate 2 
ljubeznijo za denar? " 

„Ne vem, zakaj vas to zanima, 
vendar prav gotovo nisem to, kar o 
meni govorijo. Kolikor mi je znano , 
v naši obč in i ni ženske in dekleta, ki 
bi se preživljalo samo s tem, ker je 
to nemogoče . Morda mnogi mislijo, 
da je to mogoče , mogoče res za zelo 
mlado žensko, ki j o začasno kdo 
vzdržuje, kasneje pa se brez nekega 
rednega zaslužka in zavarovanja ne 
da živeti ." 

KOLIKO STE STARI , IMATE 
D R U Ž I N O IN O T R O K E ? 

, Poroči la sem se s sedemnajstim 
le tom zaradi nosečnos t i , vendar je 
o t rok pri rojstvu umrl . Poročena sva 
bila dve leti,_ vendar se nisva 
razumela. Mnogo je pil, od njega 
sem se navadila tudi sama piti in 
mnogokra t me j e pretepal . Ponoč i 
ga ni, bilo domov pa tudi jaz sem 
začela izostajati od doma po nekaj 
dni in sem živela pri kolegicah in 
njihovih prijateljih. Ko sem bila 

' stara dvajset let, sva se ločila, vendar 
sem takrat zanosila že z drugim. 
Rodila se mi je hčerka , vendar se 
nisem ponovno poroči la in mislim, 
da je tako bilo najbolj prav. Hče rka 
je stara sedaj dvajset let in pravijo, 

da hodi po mojih stopinjah, vendai 
to ni res, kajti vsak od loča o sebi 
jaz ji že he morem vsiljevati svoji 
volje, sama pa je tudi že dovo 
stara, da ve, kaj, dela. Ženskam] 
danes mnogo bolje, ker je kontu 
cepcija vsaki dosegljiva, jaz sen 
imela šest splavov, vsakikrat n 
zaradi socialnih razmer, ker sem j 
h č e r k o težko vzdrževala." 

A L I S T E S P L A V I L I V BOLMI 
N I C I ? ^ 

, N e , dvakrat so me po njeit 
prepeljah v bolnišnico na čiščenje ii 
zaradi krvavitve." 

P R A V I T E , D A Ž E N S K O NAJ 
V E C K R A T S P R A V I N A STRAN 
POT P O M A N J K A N J E , Z A K A J ? 

„Vsak bi rad imel čim ve; 
dobirega in boljšega, več kakor imaj; 
drugi. Tudi vsak je rad v č im boiji 
družbi , t o velja predvsem za m 
ženske. Urejen, bogat in sposobe: 
moški je za žensko vedno bo. 
privlačen kakor reven. Doma sme 
bih reveži in nikoli nisem imeli 
denarja za zabave, k ino , veselice ii 
druge prireditve. Zato sem si poiskaj 
la vedno takšno fantovsko družbo,! 
me je vzela zraven in ki je krila moj 
stroške. Kdor bi se rad zabaval ij 
kdor bi rad prišel v boljšo družbe-
mora nekaj žrtvovati in pri ženski 
je to največkrat ljubezen. Tistemt 
ki te pelje na ta'kšne priredit« 
pos taneš prej ali pozneje ljubica in 
tabo lahko p o č n e , kar h o č e . Vendi 
je z m o t n o , če mislite, da s 
največkrat revna dekleta predajaj 
moškim samo za t o , da bi jih vodi 
na zabave. Vi dez je res taks 
vendar malo je tistih, ki vedo, da ji 
je največ izmed nas, ki smo hodi 
na zabave, da bi se najedle, ker sir 
doma stradali. Ravno v času okn 
šestnajst ali več let starosti postai 
najhujše, ker te preganjajo od don 
kot odvečna usta in te celo doma 
navajajo, da si poiščeš moškega, 
drugo ne, da se vsaj pri njem naje^ 
prespiš. Sama sem nekoč ustavlji 
šoferje tovornjakov, da sem se voz 
z njimi, da nisem ponoč i prezebi 
na ces t i . " 

Za ženske s ceste so vozn 
tovornjakov zelo privlačni, ker 
dolgo časa sami in so ženske druž 
po t rebni , navadno j im ni žal deii 
ja, imaš možnos t , da se hi' 
prepelješ iz kraja v kraj in vedno 
lahko vrneš nazaj . Vem, da 
mnoga dekleta z juga naše drži 
redno prevažajo v spalnih kabir 
' tovornjakov od Gevgelije do Se 
ilja, na to prestopijo v nasprot 
vozeči tovornjak in to se ponav 
Spijo z vozniki v avtu, vgostilnal 
njimi se hranijo, mnogolorat j im t 
tujine prineseje darila. 

M I S L I T E , D A J E P R O D A J A J 
L J U B E Z N I N E Z A K O N I T O I N I 
M O R A L N O ? 

,,Ne vem, pravijo že t ako , ver 
ne vem, kaj bi bilo v tem slab 
Jaz se ne prodajam, t oda vzam 
če mi k d o kdaj da in običajno | 
takšnemu še vrnem. Mislim pa, c 
to tudi življenjska potreba . 1̂  
vleče v moško družbo in brez nj' 
morem biti , "endar kljub temu s 
morem navezati samo na ei 
moškega, ko pa tako hi tro posta 
dolgočasni in gospodovalni ." 

(Se nadali 

Če imate televizor 
Prav poceni televizijski sprejemni

ki niso - toda tako je povsod v 
svetu pa jih le povsod kupujejo. 
Menda zato, ker je televizija več ko t 
radio - saj prenaša zvok in sliko. 
Radio lahko poslušamo mimogrede , 
televiziji pa moramo posvetit i vso 
pozornos t . 

Na to mislimo, ko od ločamo , kam 
b o m o postavih televizor. Ker 
gledamo oddaje največkrat sede, naj 
bo zaslon sprejemnika v višini oči in 
ker so oddaje mnogokra t dolge, 
poskrbimo tudi za udobne stole. 

Slika na zaslonu je ravna, zato jo 
glejmo čimbolj od spredaj, sicer je 
popačena ko t slika v kinu, če 
sedimo ob strani dvorane. Ker je 
slika svetlejša od one na filmskem 
platnu, televizijskega programa ne 
glejmo v popolni t emi ; podnevi 
nekoliko žastremo okna^ ponoči pa 
u p s i m o m o č n e luči. V obeh 
primerih pazimo, da svetloba ne 
pade naravnost na zaslon. 

K televizijskemu sprejemniku 
skoraj brezpogojno spada tudi 
antena. Kakšna naj bo , od loč i 

strokovnjak, ki naj j o tudi mont i ra . 
Za to delo je po t r ebno precej 
izkušenj - pol metra levo ali desno 
na strehi pomeni mnogokra t veliko 
razliko. Antena mora biti zavarova
na pred strelo, zlasti če je 
postavljena visoko in na izpostavlje

nem kraju. 
Televizija ni nadomest i lo za 

gledahšče. Slika na televizorju ni 
nikdar enakovredna t i s temu, kar 
vidimo na lastne oč i , v naravi. Prav 
gotovo pa nam omogoča , da.vidimo 
več in ceneje, poleg tega pa prav 
gotovo m o č n o krepi življenje okrog 
domačega ognjišča. To pa so 
prednost i , ki prav gotovo odtehta jo 
dokaj visoko ceno sprejemnika. 

Nekega poletnega dne se zajetna 
žena odpravi na potovanje z 
letalom. Ko so še stah na letal išču, , 
je bilo v letalu kar precej v roče , ko 
pa se je dvignilo, se je v potn išk i 
kabini ohladilo. Tempera tu ra v 
kabini je postala ravno pr imerna in 
gospa začne vedno bolj sumljivo 
opazovat i propelerje na letalskih 
krilih, nakar pokl iče stevardeso: 
»Prosim ah bi lahko šh poveda t 
pi lotu, naj ugasne ventilatorje na 
krilih, ker je tukaj ravno pr imerna 
tempera tura , če ne, se b o preveč 
oh lad i lo" 

Č O K O L A D N E K O C K E 
Za pripravo rabimo 10 dkg masla, 

20 dkg sladkorja, 3 rumenjake , 
8 dkg čokolade , 2 žlici ruma, 4 dkg 
piškotnih drobt in , 6 dkg m o k e , 3 
beljake, vanilij, sladkor v_ prahu in 
mast ter moko za p e k a č . Surovo 
maslo zmešamo s sladkorjem in 
rumenjaki v gladko maso, dodamo z 
rumom prepojene d rob t ine , stoplje
no čokoladno moko in posebej 
napravljen beljak z vanilijem. Dob
ljeno testo damo na masten in z 
moko posipan pekač in pečemo v 
ne prevroči pečici . Pečeno testo 
posipljemo s sladkorjem v prahu in 
ga razrežemo v kocke. 



VERA IN T A N J A ŠMIGOC 

Obiskala sem Smigočeve v Ra-
beljčji vasi l / a . Iz zače tne zadrege 
dvojčic je pomagala njuna mama: 
^,Nista edini . Imata še starejšo, 
19-letno sestro Rena to , ki me je 
vedno prosila, naj ji prinesemo 
pravo, živo p u n č k o . In k o sta 
privekali kar dve naenkrat 24. aprila 
1963. leta, je bila neskončno 
srečna, z njo pa seveda tudi midva z 
možem. Le strah se me je loteval, 
ker sta se rodili p redčasno v osmem 
mesecu, da ka te re od njiju ne bi 
zgubila. Vera je starejša, Tanja pa je 
težja od nje že od prvega d n e . " -
„Opazila sem, da je bolj okroglega 
lička," jo za t r enu t ek prekinem. 
„En mesec se je k repko poznal v 
razvoju. Pozneje sta sedeli, dobih 
zobke in shodih. Nekaj po enem 
letu njune starosti sta no rmalno 
napredovali. Bolehali sta pogosto. 
Preboleli sta skupaj vse o t roške 
bolezni, razen meningitisa, ki ga je 
imela le Tanja v tret jem le.tu 
starosti. Vera je bila veš čas njene 
odsotnosti po t r ta , ker sta se v 
predšolski dobi imeh strašno radi , 
bili sta nerazdružljivi, vedno sta se 
igrali skupaj s pupami . V pe tem letu • 
starosti sta že hotel i imeti svinčnik. 
Tako radi sta risali! To j ima je prišlo ; 
prav v prvem razredu, saj sta bih 
najbolj spretni od vseh pri risanju, j 
Zdaj, ko hodi ta v šolo, se najraje! 
igrata šole in veliko pišeta. K njima s 
prihaja stalna prijateljica in Tanja j e ' 
njuna učiteljica. Pridni sta v šoli in 
doma. Navajam ju , da sta č im bolj 
samostojni. Ne morem vam pove
dati, kako lepo je imeti dva o t roka 
istočasno. Je že res, da je več skrbi 
in dela, a še več lepih t renu tkov , ki 
nam pestrijo življenje. 

Mamica bi še gotovo kar naprej 
pripovedovala, če ne bi opazila, da 
t̂a se hčerkici n e n a d o m a razživeli. 

Nadaljevali sta sami. In kaj vse radi 
počenjata? - „Radi kolesariva in 
kotalkava" začne govoriti bolj zgo
vorna Tanja. „Pogosto hod imo na 
•^prje, potapljava se pod vodo in 
iščeva školjke. Tudi znamke zbira-

ena od njiju že brska po omari 
mi da album. „ O č e nama ga je 

podaril za novo l e to , " veselo zaupa 
^^ra- ,.Veliko znamk je že v njem 
P3 v tako k ra t em času," se začud im, 
•^0. obračam strani in h i t ro mi 
pojasnita, da jih je nekaj že bilo v 
"J^m, še preden sta ga dobili v roke . 
f^^nadoma vidim, ne vem več 
^atero, med vrati z do jenčkom v 
"^očju. Začela ga je hraniti , na to 

je odvila, da mi pokaže , da zna^ 

lulati, ko t pravi o t rok. Tudi ime 
imata zanj . Dre jč i j e , ker je fantek. 
Hoteli sta fantka in zanj prosih-
mamico . Prinesla j ima ga je iz Trsta. 
Skrbi ta zanj ko t pravi mamici , 
pere ta in likata njegovo perilo, ga 
okopa t a in vozita v pravem vozičku, 
ki je nekol iko manjši od otroškega. 
Nič več ne pogrešata bratca, ki sta si 
ga želeli. 

Cas neusmiljeno teče , a vseeno 
j im moram slediti, da mi pokažeta 
še sobo. Lepa, velika in svetla j e . 
Tudi pospravljena je . Torej le ni 
mamica pretiravala, ko ju je prej 
pohvalila. Videla sem toliko lepih 
stvari, ki poživijo prostor . Nenado
ma pa se ena skloni, odpre vrata 
psihe in iz nje pade drsalka na tla. 
Se nerabljene so, popolnoma nove, 
to zimo sta j ih dobih. 

Tekst in fo to : Erika Z u p a n č i č 

JELKA IN CVETKA PILINGER 

Bilo je sončno sobo tno popoldne 
in zmot i l sem ju sredi spomladan
skega čiščenja dvorišča, ko sta 
pomagah mami , oče t i in starejši 
sestri. Rojeni sta 27. septembra 
1960 v ptujski bolnišnici in sedaj 
stanujeta v Stojncih 8 pri Borlu. Sta 
učenki 6.b razreda osnovne šole v 
Markovcih in se v šolo vozita s 
kolesom. Domač i pravijo, da si nista 
podobn i , »vendar ju mnogi kljub 
temu ne razločijo in j u zamenjujejo. 
Nekol iko so različni njuni lasje pa 
tudi v rasti je manjša razlika. V šoU 
sedita skupaj, vendar je tako komaj 
letos, prej sta sedeli ločeno . V šolo 
se navadno odpravita enako obleče
ni, m e d t e m ko je doma vseeno ali 
imata ista oblačila, ali različna. Ker 
sta deklet i , h o č e t a biti vedno lepo 

oblečeni in Jelka je pr ipomnila: 
„Ali je sploh k d o , ki bi bil rad grdo 
oblečen? " 

Kljub t emu , da sta dvojčici in da 
največ časa preživita druga ob drugi, 
sta samostojni , predvsem pri hišnih 
opravilih. Doma j ima nikoli ne 
zmanjka dela, le če hoče ta 
pomagat i . Zanima j u kuhanje , krave 
ne paseta radi , ker je dolgočasno. 

„V kuhinji je vedno kaj zanimive
ga" , sta rekli. Včasih igrata kar te 
,,Crni Pe te r" ali , Človek, ne jezi 
se !" , vendar se igra nikoli ne konč^ . 
brez zamere." 

Jelko zanima frizerski poklic, 
vendar končn ih odloči tev, kam se 
bosta namenih po osmeletki , še 
nimata in je za to še dovolj časa, kar 
dve leti. Pri hiši so tri dekleta, 
vendar je mama v skrbeh, da bo z 
leti ostala sama, tako kot je že 
navada na podeželju, ko se dekleta 
omožijo v mesto; vendar jo je 
zgovorna Jelka takoj , ,potolažila: 
,.Kaj moreš, tehnika in ljudje se 
razvijajo". 

Obe, Jelka in Cvetka sta zelo 
živahni dekleti , težko je reči , katera 
je bolj. Najbolj si želita ko ta lke , 

oziroma pozimi drsalke, da bi se 
drsali kakor sta videU na televiziji. 
Njuna velika želja je tudi badmin ton 
(perjanica) kajti okoh hiše imata 
dovolj prostora da bi ga lahko igrali. 

V njunem sorodstvu so po mamini 
strani že imeh dvojčke in to kar 
trikrat, še bolj zanimivo pa je to , da 
je v mamini družini v enem zakonu 
bilo 16 o t rok . 

V A B I L O 
na predavanje o Kanarskih o tokih z 
barvnimi diapozitivi, ki bo v če
t r tek , 29 . marca 1973 , ob 19.00 uri 
v Narodnem d o m u . 

Vljudno vabljeni! 
DPD „Svoboda" Ptuj 



naša pisma 
O B K R A J E V N E M P R A Z N I K U 
Z G . P O L S K A V E 

2S. marca 1973 je bila v Gaju na 
Zg. Polskavl komemoracl ja ob 
obletnici smrti tridesetih talcev. 

Pred osemindvajsetimi leti - . 
23 . marca 1945 - že na pragu 
svobode, so v majhnem gozdičku ob 
cesti I. reda Mar ibor-Cel je fašisti 
ustrelili trideset talcev, ki so jih 
peljali iz mariborskih zaporov p ro t i 
Ce^u. Ker je bil tovornjak od 
part izanskih letal un ičen , so gesta-
povci odvedli ljudi v gozd in jih 
postrelili . S tem je bila končana ena 
izmed morda t isočih akcij nečlove
škega ravnanja nemških nacistov. 

Po vojni so tem žrtvam postavilf 
spomenik, ki naj bi bil živa pr iča in 
opomin vsem o n i m , da vsako nasilje 
nujno propade . Stovenska zemlja je 
prepojena z njihovo krvjo. Slovenski 
m jugoslovanski narodi pa žive in 
ustvarjajo svobodno v svobodni 
domovini . Zavedajmo pa se, da je ta 
svoboda zrasla iz krvi. 

V spomin na ta dogodek praznu
jejo prebivalci Zg. Polskave ta dan 
kot krajevni praznik. Zato se je te 
žalne svečanosti udeležilo mnogo 
ljudi od blizu in daleč . Pionirji 
osnovne šole Sp. Polskava so skupno 
z ostal imi organizacijami pripravili 
pr imeren program. Pesem in beseda 
je odmevala skozi gozd kakor 
takra t , ko je v žaru dopoldanskega 
sonca pred osemindvajsetimi leti 
padlo trideset ljudi zato ker so 
ljubili svojo d o m a č o zemljo, svojo 
domovino . 

Spomin nanje bo vedno lebdel 
nad nami . Mi mladi pa b o m o znali 
čuvat i in očuva t i s krvjo priborjeno 
svobodo, da ne bi bila njihova žrtev 
zaman, 

MOJCA Ž N I D A R I Č , 6. a razred, OŠ 
Spodnja Polskava, 62331 Pragersko 

M U C A 
Nekega dne je atek prinesel od 

stare mame majhno m u c k o . Bila je 
črno-sive barve, po t rebuhu bele. 
Sprva se je držala samo hiše, po t em 
si je pa že upala kam dalj. 

Neke nedelje sem imela priliko si 
jo ogledovati . Muca je sestavljena iz 
glave, udov in t rupa . Na koncu 
t rupa ima rep. Na glavi pa uhlje, 
smrček in usta. Na t rupu pa ima dva 
para nog. Na koncu nog ima mehke 
sapice. Pod šapami ima kremplje, ki 
jih lahko stegne in skrči . Na koncu 
ima dolg spodvihan repek. Telo je 
pokr i to z dlakami. Hrani se z 
mlekom in miškami. Najbolj pri srcu 
so ji miši. Nekega dne sem si imela 
tudi priliko ogledati , kako lovi miši. 
Sedela je pred mišjo luknjo in 
prežala na plen. Nenadoma sem jo 
videla, kako beži stran, v gobčku pa 
je imela miško. Sledila sem ji. Videla 
sem, kako jo je na samem pojedla. 
Potem se je z zadovoljstvom vrnila v 
hišo. 

Toda nekega dne naše m u c e 
nismo več nash. Umrla je^ ker jo je 
ustrelil lovec, Zelo smo žalovali za 
njo, ker nam ie bila zvesta prijate
ljica in tudi dobra lovka miši. 

Marjana Smedej 6. b raz. , 
OS Poljčane 

P E T M I N U T P R E D P O L 
O S M O 

Oh, t i deževni dnevi. Megleno, 
vlažno ozračje in skozi to zaveso 
sončni žarki ne morejo. Vse je 
m o k r o , t ud i zrak je vlažen. In to 
pršenje dežja, ki m o č i že prenapi to 
zemljo. Skratka, takšne dneve je 
najboljše prespat i . Da, kot vsak tak 
dan je tudi ta dolgočasen in zaspan. 

Bil je spet eden takšnih dnevov in 
tudi zaspana sem bila. Gotovo je 
bilo že j u t r o , toda v sobi je bilo 
t e m a č n o in v postelji prijetno top lo . 
Nekaj sem sanjala. Sanje so bile 
gotovo prijetna, saj se^ mi zdi, da 
sem o poletju in sončnih dnevih. 
Bilo je pr i je tno, toda . . . Oh, zakaj 
je v življenju tol iko „ t o d a " ? 

,,Bronja, vstani, zaspali s m o ! " mi 
je zaklicala mamica. 

„Kaj? " sem vzkUknila, toda na
prej nisem mogla. Besede so obt i 
čale v grlu. Takoj sem bila v kuhinji. 
Pozabila sem na toplo posteljo in 
deževni dan. 

,,Mami, koliko je ura? " sem ji 
klicala. .,Pet minut do po l o smih , " 
mi je odgovorila. Najprej v kopalni
co in to zeto h i t ro , nato pa obleka. 
Uh, to je šlo h i t ro! 

,,Mami, kje so copati? " - „Ja, 
kako pa naj jaz vem, kje so , " mi je 
odgovorila. Se sreča, da se mi je 
posveti lo, da so v vrečki za note._ 

,,Mami, koliko je ura? " - „Štiri 
m inu t e še mai\jka. Boš kaj jedla? " 
— ,,Ne, ničesar!" Saj nisem bila 
lačna, pravzaprav še na želodec 
pomislila nisem pa t ud i časa ni bi lo. 

Hitro sem se obula in stekla. 
Kakšna sreča, da imamo novp_ šolo, 
do katere nimam daleč . Če bi 
morala še v staro šolo, bi zamudila 
vsaj deset minu t . 

Prisoj)la sem v vežico. Jo j , nikjer 
ni vec nobenega, gotovo je že 
zvonilo. Vzela sem copat in ga 
natakni la na nogo. Narobe! Ce b i 
imela čas, b i ga gotovo vrgla v kot , 
za to ni bilo časa. Hitro sem se 
preobula in stekla po stopnicah 
navzgor. Čevlji so v loku poletel i na 
polico in že sem stekla p ro t i 
razredu. Prijela sem za kljuko, 
takra t pa je zazvonilo. Nasmehnila 
sem se. Torej le nisem zamudila! 

Bilo mi je vseeno, samo da nisem 
zamudila. A m p a k , zakaj se je vse to 
spravilo nadme? Zamudila nisem in 
to je bilo glavno. Vesela sem 
odhitela v razred, saj se je pouk 
začel šele sedaj. 

Bronia Mere, 6 . a r., 
OS Martin Kores, 

Podlehnik 

K A Z N O V A N A P R E V Z E T N O S T 
O č e je bil dve leti zaposlen v 

Avstriji. Ko je prišel nekega dne na 
dopus t , je vsem prinesel darilca. 
Najprej smo se pozdravili in sedli ter 
se zaceli pogovarjati. Vprašal je, 
katera je bila najbolj poredna . Takoj 
so me sestre zatožile, da sem pred 
dvema dnevoma razbila steklo na 
knjižni omari . Nekaj časa me je 
kregal, na to pa začel deliti darila. 
Bila sem t rmas ta In nisem hote la 
vzeti, ker me je malo prej kregal in 
sem si mislila, da se mi h o č e s tem 
prikupit i . Moj zavitek je dal naj
mlajši sestri, mene pa natepel , ker 
sem bila t rmasta . 

Ko je prišel drugič , je prinesel 
samo za ostale sestre, men i pa ne. 
Rekel j e , naj bo to za kazen, da b o m 
vedela^ kako sem bila t rmas ta . Sedaj 
pa rajši vzamem vse, kar mi prinese. 

Irena Horvat , 7. b raz., 
OŠ „Tone Žn ida r i č " Ptuj 

N I M A M O Č E T A 
Bilo je lepega 3. julija 1963 . 

Mama je bila na njivi in je pulila 
peso . Ko je o č e prišel domov , je 
rekel, da bova šla na njivo po peso . 
Bila sem stara komaj tri leta, zato 
mu nisem še mogla pomagat i . Oče ie 
zapregel krave v voz, mene posadil 
na voz, on pa je šel peš zraven krav. 
Ko sva bila skoraj na njivi, je 
zgrmek) in se zabliskalo in udarila je 
strela v mojega oče t a . Ata je padel , 
krave pa so se v hipu ustavile. 
Začela sem kr ičat i in klicati mamo 
na p o m o č . Ko je mama prihitela k 
vozu, je še komaj videla, kaj se je 
zgodilo. Tudi ona je začela kr ičat i . 
Pritekla je neka ženska in pomagala , 
da sta dvignili oče t a na voz. Nfimo 
sta prišli še dve ženski. Ena je šla na 
pošto telefonirat po zdravnika, 
druga pa je šla povedat so rodnikom, 
kaj se je zgodilo. Ko smo pripeljali 
o č e t a domov, se je pripeljal t ud i 
zdravnik in ugotovil, da za o č e t a ni 
več p o m o č i . Čez t r i dni smo ga 
pokopal i . 

Hitra smrt oče ta je bila krut 
udarec za m a m o . Jaz še takra t nisem 
vedela, kaj p o m e n i o č e . Mama je 
trpela mnogo , kajti jaz ji še nisem 
mogla pomagat i . Vsako delo , na 
njivi ali pa doma je morala opravit i 
sama. 

Kmalu za tem sem dobila še 
bratca. Dali smo mu ime po o č e t u — 
Mirko. 

Zdaj se je šele začelo težko 
življenje za m a m o . Težko je delala 
sama in skrbela za naju dva o t roka , 
ki nisva poznala oče tove ljubezni. 

Sedaj, ko hodiva v šolo, je malo 
bolje. Zdaj lahko že t ud i jaz 
pomagam mami pri delu. Zaradi 
vsakdanjega potovanja v Ptuj v šolo 
je težje, vendar moramo živeti, t a k o 
kot tisti, ki imajo oče t a . 

MAJDA ROŠKAR, 6. c, 
OŠ „TONE Ž N I D A R I Č " , Ptuj 

Ž E L J E S E MI N I S O 
I Z P O L N I L E 

Bližali so se zimski dnevi. Želela 
sem si snega. Ko so nekega popol 
dneva začele pada t i bele snežinke, 
me je to zelo razveselilo. Zato sem 
stekla k mami in ji povedala novico. 
Prosila sem jo , naj mi kupi sanke. 
Povedala m i je , da m i j i h bo kupila, 
če jo bom ubogala, ce bom v šoli; 
pr idna ter ji pomagala pri de lu j 
Povedala mi je tud i da jih bomi 
dobila za rojstni dan. Rojstni dan p a 
imam 26. februarja. Sneg je naleta-j 
val, bilo ga je vedno vec. Večkratj 
sem hodila mamo nadlegovat in 
vpraševat, kdaj mi jih bo kupila. 
Povedala mi je , da mi jih b o . Za 
rojstni dan mi je podari la lep 
zavitek, v katerem so bile lepe 
rokavice in velika čokolada ter še 
razne druge stvari. Mamo sem 
vprašala, kje so sanke. ,,Saj sij ih nisi 
zaslužila!" - ,,Zakaj pa ne? " -
,,Saj veš, kako si nagajala tovarišici 
pri slovenščini, saj veš, da si dobila 
nezados tno . Zato t i jih nisem 
kupi la ." Obljubila mi jih je drugo 
leto, če se bom poboljšala. Obljubila 
sem ji, da^ se b o m . Seveda me je t o 
zelo razočaralo . Razočaralo pa me 
je, da se mi niso izpolnile želje. 

Dragica Dominko , 7. raz., 
OŠ „Tone Žn ida r i č " , P t u j , 

' L O V N A V E V E R I C E 
Bila je pomladna nedelja. Sonce se 

je priiazno smehljalo z neba in se 
zrcahlo v lužah na cesti. 

Sedela sem pred domači jo in 
počas i obračala list za listom 
zgodovinske knjige ter se poskušala 
uči t i . Toda ni šlo, zato sem knjigo 
odložila in odšla raje na manjši hrib 
ter poklicala Dragico, da b i šla z 
mano lovit veverice. 

Nisem je dolgo čakala, že je 
prisopihala. 

,Idejo imam. Dragica!" - ,,Res? 
Z besedo na dan ! " je rekla in polna 
pričakovanja sedela o b meni in 
čakala. 

„Ali ne bi šli pogledat za veveri
cami? " 

, ,Krasno!" je odvrnila, vstala in 
odpravili sva se. Med pot jo mi je vsa 
navdušena dejala: , .Morda kakšno 
uloviva!" - , ,Morda," sem neodloč
no oritrdila. 

Cez nekaj t r enu tko sva se spustili 
v tek in vedno boU sva se spuščali v 
t emno notranjost gozda. Ustavili sva 
se šele ob orjaških zelenih smrekah. 
Ozirali sva se zdaj na t o , zdaj na ono 
smreko. Nepr ičakovano sem opazila 
v krošnji vec gnezd. 

,,Tukaj so veverice," sem šepnila 
Dragici. Na usta sem dala prs t , ona 
je razumela in utihnila. Utihnil je 
tudi odmev najinih korakov. Oko
lica je bila tiha in spokojna. 

Ko sva stali ob smreki^ sem se 
skobacala nanjo in le s težavo sem 
zadrževala dih, ko sem se bližala 
gnezdu. V gnezdu sem namreč 
opazila dve veverici. Že sem stegnila 
roko in hotela zgrabiti. Toda joj ! 
Veverici sta zbežali vsaka na svojo 
stran in to me je t ako prestraši lo, da 
sem podzavestno stopila na konec 
veje. Slišala sem samo, kako je 
zahreščalo in veja se je od lomi la , j az 
pa sem padla na t la. 

Zbudila sem se šele, ko je na 
zemljo že legel mrak. Malo sem se 
ozrla naokrog in ob meni je vsa 
bleda od strahu sedela Dragica. 
Vstala sem in odšli sva p ro t i d o m u . 
Skozi drevesa sva zagledali sivkast 
t rak ceste, ki se je vijugala kot kača 
po hribu. To je pomeni lo , da sem 
doma. Dragica pa je morala sama še 
malo naprej . I 

Šele doma sem opazila krvaveče ! 
praske in pa tud i rane po udih in 
obrazu , ki so mi j ih-povzroči l i suhi 1 
štrclji smrekovega vejevja med pad
cem. 

Cvetka Širovnik, 8. raz., 
OŠ Podlehnik 

H O D I M K A N G L E Š K E M U 
K R O Ž K U 

Sedimo v klopeh, i zmučeni smo, 
saj je za nami že ves pouk. Čakamo 
na tovarišico, da bi pričeli z de lom. 
Tu smo: Bronja, Vikica, Bernardka, 
Romana in jaz. To je naš angleški 
krožek. 

Nekega dne smo sedele in čakale, 
da nam tovarišica Osojnikova pove, 
kaj b o m o delali. Vsi smo nestrpni . 
Tovarišica je prišla, vstala, vzela v 
roke kredo in napisala na t ab lo : 
Djezi, Djezi. Gledali smo z 
začudenjem, saj teh besed še nismo 
nikjer in napisala na t ab lo : Djezi, 
Djezi. Gledali smo z začudenjem^ saj 
teh besed še nismo nikjer srečali. 
Pisala je še naprej in pred nami je 
zrastla nova angleška pesmica. 
Nekajkrat smo 

Morda nas bo t ud i danes 
tovarišica naučila novo pesmico, 
zato že nes t rpno čakamo njenega 
pr ihoda. Rada imam angleščino, 
:^ato se je pridno učim in si želim, 
da bi se lahko nekoč pogovarjala 
tud i s pravimi Angleži. 

Dragica Štrucl , 
6. a. raz., 

OŠ Podlehnik 
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rezervirano za lufzeka 
pober den fsen fkup! 

Drogi Prieki, Haložani , Polenci, 
Lukari no druge narodnos t i ! Sidin 
pa stoli pred hišo no si na 
spomladanskem sunci vi tamine nabi
rati. Rad bi si malo mojo plešo s 
sunčnimi žarki poforba, saj man zaj 
pod zimskin k labukon tak belo, ke 
ce si ponoč i klabuk doj denen sosidi 
mislijo, da mesec sveti. To enkrat 
me je en čupas t i t ro t i neke na račun 
moje pleše zajebova. Najpret ml je 
reka, aa man na glovi aerodrum za 
mihe, potl i mi je reka, da man 
balon brez žarnice . . . Te pa mi je 
ie fstga zadosti bilo. Lepo sen ga 
pita; , Čuješ pje, drogi dugolosi 
prijotelj, kaj t«bi prafzapraf moja 
pleša predstovla? " Ker neje veda 
provega odgovora, sen mu ga jas 
poveda: ,,Moja pleša je špegel, da se 
lehko not r i v jega gledajo tokšn i osli 
kak si t i . ." Premoj krščeni duši 
tak je vtihna no se pobra od mene, 
ke so mu čupast i lasje stali v luft 
kak kobili grive, gdo leče po 
travniki. 

TELEČJI ŠPEKULANT 
To pred dnevi sen doba pismo, ki 

mi ga je napisala nepodpisana 
gospodija iz Ptuja. Tak piše: 

Drogi Lujs! 
Rada prebiran tvoj ko t , ker sen 

pač tudi jas iz Prlekije duma . Skos 
sen si mislila; da si en joko pošten 
človik. Gdo sen zodjič preštela tisto 
storijo od teleta pa vldin, da si en 
vejki špekulant . Ti bi rajši da tele v 
živalski vrt kak v mesnico, ker bi ti 
ga v Lublani čista zagvišno bojše 
pločali. Pje, zaj si ,se mi sprava na 
podno v želodec. Če bi te dobila v 
roke, bi t i spipala še tistih por dlok, 
ki ti jih je Nlica na fašenk na plemen 
pistila. Ce so fsi živinorejci tokšn i 
špekulanti kak si se po koza t i , te mo 
se mogle ptujske no druge gospodije 
na drugi jedilnik prekvalificirati. 
Najbrž na makarone no polento . 

Sprejmi lepe pozdrove od gospo
dije iz Ptuja.? ? ? 

Pozdrovlena gospodija! 
Najpret se t i iz podna svojega 

pregrešnega srca zahvaluvlen za 
pismo. Piseš mi, da sen nesramen 
špekulant . No , lepo si me ožigosala. 
Samo veš, če ne bi bilo pri nas 
vejkših špekulantov kak sen jas no 
mojo nedužno tele, te ne bi meli 
tokšne mesne krize pa tudi telet ne 
bi t rebalo v živalski vrt dovati . Jas 
sen že enkrat predlaga, da bi 
zavezali v stale k proznim jaslam fse 
tiste, hi dovoluvlejo izvoz naše 
živine, še bojše pa bi bilo, če bi jih 
namesto telet prek krez mejo 
poslali. Pa še neke ti moren 
povedat i . Kaj ti resen misliš, da 
mesa neje bilo? mesnicah ga 
resen nesmo vidli, pač pa ga je bilo 
zadosti v hladilnicah, v kerih so še 
vejkši špekulanti kak sen jas čakali 
na povisaje cen mesa. 

Pišeš mi, da te mogle gospodije 
večkrot vnesti v jedilnik makarone 
no polento . Moren ti povedat i , da je 
polenta moja posebna špecialiteta. 
Tudi makaroni so dobri , saj veš, tisti 
z lukjani na sredini. Jas najprej 
lukjo pojen. 

Lepo t e pozdrovlan no mi še se 
kaj javi! 
NA PAŠO ZA VITAMINI 

Resen je, da še neje cajt 
spomladanske paše pa sen fseeno 
vida to ovi lepi sunčani den na 
našen Suhen bregi puno nekšnih 
turistof, ki so prišli z mesta regvant 
nabirat ali boj po d o m o č e n 
povedano prišl i so na vitaminsko 
pašo. Zaj se kumer vidin, da so v 
mestah resen hujdi cajti, ce se lidje 
že na deželo post hodijo. Pa še brez 
pastira so bili. Jas ven za t o t o 
regvantovo šeloto en dober recept : 
Lepo spucani regvant nasiplete notr i 
v skledo, ga polijete z oljon no 
jesihon te pa še malo bencina fcoj 
vlejete. Meje t e vleli bencina bojša 
de še lota . . Če ne verjete 
poskusi te . 

Za gnes van naj bo zadosti , f i š te 
mi na moj antres : Uredništvo 
Tednika, Ptuj (Za Lujzeka) 

Te pa s rečno no dobro se mejte. 
Vaš Lujzl 

ORMOŽ R O K O M E T A Š I 
PRIPRAVLJENI 

Rokometni klub tovarne „Jože 
Kerenčič" Ormož je v jesenskem 
delu conske lige zasedel III . mes to . 
Sodelovali so tud i v zimski ligi in 
zasedli II. mes to . V finalu so izgubili 
tekmo z Zrinskim iz Čakovca. 
Rokometaši se trudijo in zavzemajo 
za te vrste športno dejavnost. In ne 
samo t o . Trenirajo povsem zastorvj, 
udeležbo na tekmovanjih (dnevnico) 
si plačajo sami, vsi do zadnjega so. 
disciplinirani, njihovi medsebojn i : 
odnosi pa so v pravem špor tnem, 
duhu. Prejšnji teden smo jih lahko 
videli, kako čistijo svoj delovnij 

pros tor - okolico igrišča v Mestni 
grabi. Hočejo delati v čistem okol ju . 
Sedaj se pripravljajo na zače tek 
letošnjega prvenstva. Že sedaj v 
nedeljo, ( 1 . aprila) bo srečanje s 
ptujsko Dravo^ Rokometaš i so pri
pravljeni, m u č i pa jih f inančna 
kriza. Blagajna je prazna, stroški so 
veliki, čeprav pokrivajo iz skupnih 
sredstev le materialne izdatke . Zato 
so sklenili povišati vstopnino na 
t ekme . Do sedaj je bilo treba odš te t i 
3 dinarje sedaj j )a 2 več . Ot roc i in 
dijaki bodo plačali 2 dinarja. Doslej 
je r o k o m e t n i klub , ,TJK" Ormož 
zaračunaval daleč najnižjo vstopni
no jr 



Aktivni ptujski planinci 
Ptujske planince lahko prištevamo 

med tista društva, ki se lahko 
pohvalijo z nenehno aktivnostjo. V 
zadnjih dveh letih se je zelo 
povečalo število mladih, ki so se 
vpisali v planinska društva v šolah, 
ali v samostojnih planinskih sekci
jah. 

Glede na veliko.število planincev 
predvsem novincem, so v Ptuju še 
leta 1971 organizirali planinsko 
šolo, ki še vedno deluje in so j o 
zaradi velikega zanimanja uvedli 
tudi v Zetalah. Planinska šola v 
Ptuju je pričela z delom 9. februarja 
in zajema 23 ur teore t ičnih vaj in 31 
ur vaj na terenu. Letos jo obiskuje 
62 planincev, podružnico v Žetalah 
pa 23 tečajnikov. 

V obeh šolah predavajo d o m a č i 
predavatelji , inštruktorji planinske 
vzgoje in vodniki. Ob zakl jučku 
bodo slušatelji opravljali ustni . 

pismeni in prakt ični izpit znanja. 
Planinska šola daje planincu znanje, 
ki mu je po t r ebno za varno hojo v 
gore in je hkrat i tudi osnova za 
nadaljnje šolanje v vodnika ali 
predavatelja. Glavni predmeti so: 
hoja v gorskem svetu, spoznavanje 
gorstev, osebna, t ehnična oprema in 
prehrana na pohodu , vremenoslovje, 
nevarnosti v gorah, orientacija in 
spoznavanje gorskih pot i in pristo
pov, organizacija in zgodovina 
planinstva, dejavnost gorske reševal
ne službe in priprave na pohode v 
gore. 

Pouk planinske šole v Ptuju je v 
prostor ih kluba mladih in pr iporoč
ljivo je , da bi tej šoli prisostvovali 
tudi tisti individualni hribolazci , ki 
niso člani planinskega društva, 
vendar zaradi svojega neznanja 
večkrat na svojih nedeljskih izletih v, 
gore zaidejo v težave ali nesreče. Na 
ožjem območ ju ptujskega mesta je 
nad 3.000 planincev. 

N E S R E Č A N E P O Č I V A 

Pretekli t eden so se zdravih ah se 
še zdravijo v ptujski bolnišnici 
naslednji lažje poškodovani ponesre
čenci: 

Anton Oster, Gabernik 42; Ivan 
Veldin, Žvab 3; Monika Kerin, Ptuj , 
Hrvatski trg 2; Marija Sagadin, 
Slovenja vas 46 ; Vinko Rižnar, 
Gajevci 12; A n t o n Šafranko, Ptuj , 

Na hribu 2; Pavla Ceh, P tu j , Orešje 
6; Marija Muršak, C r m l j a 4 5 ; Katica 
Stumberger, Kidričeva 7; Alojz 
Janžekovič , Polenci 4; R o m a n 
Cigula, Mezgovci; Avgust Kovači č, 
Vičanci 40 ; Ivan Rajh, Mihovci 8; 
Jože Lampre t , Sveča 3; Franc 
Petek, Muret inci 30; Marjana 
Bombek, Trnovci 4 1 . 


